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Ušetřené miliardy
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Loňský propad cen pohonných hmot o více 
než dvacet procent nechal v peněženkách 
domácností a pokladnách firem 38 miliard 
korun. Takový je rozdíl loňských výdajů za 
benzin a naftu proti situaci, kdyby řidiči loni 
tankovali za ceny z roku 2014. Byznys / str. 8

Cena práce v Česku 
výrazně vzrostla
Hodinové náklady 
práce v Česku na konci 
minulého roku podražily 
meziročně téměř o devět 
procent. Rychlejší tempo 
zaznamenalo v EU jen 
Rumunsko. str. 3 

Část Národního divadla 
jde do dražby 
Přes čtvrtstoletí staré 
spory kolem takzvané 
restaurační budovy 
Národního divadla směřují 
k rozuzlení. Nemovitost 
vlastněná společností 
Themos se bude v květnu 
dražit. str. 10

 

Spekulanti sázejí na 
prolomení kódu Applu
Akcie Sun Corporation, 
jejíž izraelská dcera 
spolupracuje s FBI proti 
Applu, letí strmě vzhůru. 
Letošek pro ni přitom měl 
být propadák. str. 12

 
Američané se vracejí 
k velkým vozům
V USA se opět probudil 
hlad po velkých autech.
Například se zdvojnásobil 
odbyt prostorného Dodge 
Grand Caravanu. str. 13

Krátce

Ko
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ž 
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5

mám  
sakra štěstí
irský herec Colin 
Farrell hovoří o svém 
nejnovějším filmu humr  
a popisuje spolupráci  
s řeckým režisérem.

kUltUra

str. 19

oblíbený vůdce 
si Ťin-pching
Čínského prezidenta 
zařadil časopis time  
mezi stovku nejvlivnějších 
lidí světa. Vládne druhé 
největší ekonomice.

profil

str. 6–7
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PavEl tEličKa: Prezident 
zeman na adresu našich 
spojenců a organizace, jejíž 
jsme součástí, mluví hůř než 
ortodoxní komunisté.

twitter.com/e15news
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Policie včera zadržela přes deset lidí, kteří vyměnili na sloupech veřejného 
osvětlení několik čínských vlajek za vlajky tibetské. Zasahovala také 
u potyček mezi Číňany, kteří čekali na průjezd prezidentské kolony, 
a aktivisty. Kvůli návštěvě čínské hlavy státu jsou bezletové zóny nad 
Pražským hradem a Úřadem vlády. Platí omezení v silniční dopravě, kolem 
Hradu včera nejezdily tramvaje. Uzavřou se i některá veřejná prostranství či 
památky v centru Prahy. Konkrétní místa však policie nezveřejnila. Řidičům 
doporučuje, aby sledovali aktuální dopravní omezení.

Policisté zasahovali  
na Evropské třídě

Přát smrt je v módě
Přesně před rokem vjel do Česka konvoj ame-
rické armády. Letos pro změnu část společnosti 
v čele s prezidentem Zemanem a Jaroslavem Tvr-
díkem urputně vítá především své vlastní spojen-
ce z geograficky právě opačné strany, z Číny. 
Po všech těch ódách o investicích a partnerství 
s někým tak nevypočitatelným, jako je vrcholný 
představitel totalitního komunistického režimu, 
si člověk nemůže nevybavit onen ďábelský úsměv 
Bohuša z filmu Dědictví aneb Kurvahošigutntág 
poté, co znovu zdědí miliony dolarů a hospodě 
říká: „Tak. A teď si vás kúpím všecky.“

Slovy z jiného známého filmu Pelíšků lze kon-
statovat, že se nám tady v Česku, podle jakéhosi 
průzkumu dvacátém sedmém nejšťastnějším 
státě světa, rozmohl takový nešvar. Přát někomu 
smrt. V diskuzích na sociálních sítích je to už 
běžný standard, ale chytly se toho i známější 
jména. Jiří Vyvadil přeje smrt ukrajinské vojačce 
držící hladovku, jistý Jiří Jeřábek vyhrožuje vy-
střílením redakci České televize a autor seznamu 
Židů v Česku Adam B. Bartoš zase zve dobrovol-
níky na trénink střelby. Důvod? To, že po více než 
roce demonstrací, na kterých se jen řeční a řeční, 
prý není od věci přijít s něčím novým. „Slova je 
potřeba vystřídat skutky,“ napsal v pozvánce 
na trénink střelby. Asi to měl na mysli, když 
o křesťanských svátcích hřímal o tom, že před-
stavitelé vlády mají dostat trest nejvyšší. Zajíma-
vé – čím větší obránce národní hrdosti, tím menší 
hodnotu pro něj lidský život má.

Zápisník  
Dušana Kütnera

Protagonisté dne

Milan KubEK

předseda člk

bernhard MaiEr

šéf škody auto

bašár asad

syrský prezident

Získal pro své požadavky 
pozornost ministra zdravotnictví 
i premiéra, ale vyhráno nemá. 
U ministra financí zjevně narazí.

str. 4

Automobilka svolává do servisu 
nejnovější model Superb. 
Důvodem jsou možné problémy 
s elektronikou.

str. 8

Jeho vládním silám s ruskou 
vzdušnou podporou se definitivně 
podařilo vytlačit militanty 
Islámského státu z Palmýry. 

str. 10

n Už nepodléháme USA 
a Evropské unii, řekl 
prezident Zeman. Jde 
o ostudnou servilitu vůči 
Číně, míní europoslanec 
Telička.

Pavel Otto
 

Poprvé v historii přiletěl 
do Česka na třídenní návštěvu 
čínský prezident. O bezpečnost 
Si Ťin-pchinga a jeho početného 
doprovodu se ještě před přistá-
ním na Letišti Václava Havla 
postaraly dvě stíhačky Gripen 
české armády. V hlavním městě 
jsou v pohotovosti stovky stráž-
ců pořádku a vojáků. Pražany 
čekají hlavně dnes a ve středu 
dopravní omezení.

Nejvyššího čínského před-
stavitele přivítal včera na zám-
ku v Lánech prezident Miloš 
Zeman. Pozorovatelé označili 
přijetí v soukromé rezidenci 
spojené se soukromým pro-
gramem za nebývale vstřícné 
a neobvyklé gesto.

Ještě předtím se Zeman 
postaral o rozruch na politic-
ké scéně. „Je to nový začátek, 
protože mezi Čínou a bývalou 
vládou České republiky byly 
velmi špatné vztahy. Zdůrazňuji 

Čínského vůdce vítaly 
vlajky i protesty

na nEjvyšší úrovni. Prezident Miloš Zeman hostil včera na zámku v Lánech čínského Si Ťin-pchinga.
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bývalou vládou, která velmi 
podléhala tlaku Spojených států 
a Evropské unie. Teď jsme znovu 
nezávislá země a formulujeme 
svou zahraniční politiku, která 
je založená na našich národních 
zájmech,“ prohlásil v rozhovoru 
pro čínskou televizi CCTV.

Šéf opoziční TOP 09 Miroslav 
Kalousek označil Zemanův 
výrok za odpudivý, podle něj 
je v rozporu s dlouhodobou 
zahraniční a bezpečnostní po-
litikou Česka. „EU nás nemůže 
tlačit zvenčí, protože jsme její 
součástí. A USA jsou náš partner 
v rámci NATO,“ řekl. Kalousek 
rovněž připomněl, že nejrychleji 
rostl zahraniční obchod s Čínou 
za bývalé vlády Petra Nečase 
(ODS).

Zahraničněpolitickému 
mluvčímu ANO Pavlu Teličko-

vi je ze slov hlavy státu úzko. 
„Chladnokrevně až vypočítavě 
mluví o našich spojencích. Jde 
o ostudnou servilitu vůči Číně,“ 
konstatoval.

Šéf vládního hnutí a vicepre-
miér Andrej Babiš to vidí jinak, 
Zemanovi jde prý o restart čes-
ko-čínských vztahů. „Naše země 
začala konečně chápat zahra-
niční politiku jako prostředek 
k naplnění národních ekono-
mických zájmů,“ uvedl.

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) vyjádřil naději, že se 
Česko stane pro Čínu středoev-
ropským finančním a leteckým 
centrem. Hlavním výsledkem 
návštěvy Si Ťin-pchinga má být 
navázání strategického part-
nerství mezi oběma zeměmi 
a podpis dvou desítek konkrét-
ních dohod.  Profil str. 6



Vláda se na svém středečním 
jednání vrátí k problému, 
který rozhádal ministerstvo 
zemědělství a financí. Rezort 
zemědělství by chtěl z vládní 
rozpočtové rezervy použít 
1,24 miliardy korun na vy-
rovnání následků loňského 
sucha. Minister-
stvo financí ale 
nesouhlasí. Škody 
farmářů rezort 
zemědělství vyčíslil 
na 2,9 miliardy 
korun. Šéf rezortu 
Marian Jurečka 
(KDU-ČSL) přitom 
na posledním jedná-
ní kabinetu uvedl, 
že pokud nedostane 
plnou podporu, 
bude se snažit zbytek peněz 
najít v rozpočtu rezortu.

Ministr financí Andrej 
Babiš (ANO) podle Jurečky 
na minulém vládním jednání 
řekl, že rozpočtová rezerva je 
„vyschlá“. Vysvětlil, že se řeší 
dotace 2,5 miliardy korun 
pro Českou exportní banku. 

„Tím by se rozpočtová rezerva 
vyčerpala a zůstalo by tam asi 
jen 430 milionů korun. I ostat-
ní rezorty mají různé návrhy, 
pokud to pan ministr chce 
prosadit, musí najít peníze 
ve svojí kapitole,“ uvedl Babiš. 
V rezervě podle něj není ani 

koruna.
Pokud 

vláda mate-
riál schválí, 
dostanou 
peníze 
podniky, 
jimž sucho 
snížilo úro-
du alespoň 
o třicet 
procent 
proti prů-

měru za předcházející tři 
roky. Podpora pro ně bude 
činit deset procent jejich 
průměrných nákladů. Kdyby 
zemědělci doložili, že sucho 
poškodilo úrodu o více než 
čtyřicet procent, mohli by 
získat až pětinu průměrných 
nákladů. /čtk/

n Oživení ekono-
miky a nedostatek 
pracovníků by mohl 
zvednout mzdy o pět 
až patnáct procent, 
míní analytikové.

Markéta Žižková

Hodinové náklady práce 
v Česku na konci minulého 
roku podražily meziročně 
téměř o devět procent. Rych-
lejší tempo zaznamenalo 
v EU jen Rumunsko. Unijní 
průměr činil 1,9 procenta, 
ukázaly statistiky Eurostatu.

Vysoké číslo plyne z růstu 
ekonomiky a snížení objemu 
odpracované doby. Češi tak 

reálně pocítili meziroční 
růst mezd o necelá čtyři 
procenta, uvedl Český statis-
tický úřad. „Podniky těžily 
z rostoucí poptávky, 
což se odrazilo 
do růstu zaká-
zek, náboru 
pracovníků, 
růstu tržeb 
a zisků a ná-
sledném 
tlaku na zvy-
šování mezd,“ 
popsal analytik 
společnosti 
Akcenta Miroslav 
Novák. 

Zásadní vliv měl nedo-
statek kvalifikovaných lidí, 
který vedl ke zvyšování 
platů. „Na začátku letošního 

roku hlásila zvýšení mzdy 
až třetina Čechů,“ uvedl ana-
lytik společnosti LMC Tomáš 
Dombrovský. Do nákladů 

se promítlo i vyplácení 
odměn zaměstnan-

cům na konci 
úspěšného roku 

či zvýšení 
platů státních 
zaměstnanců

„Česko ale 
v EU stále 

patří mezi 
země s nižší 

cenou práce. Na-
příklad v Dánsku je 

zhruba čtyřikrát vyšší,“ 
připomněl Dalibor Holý 
z ČSÚ. Zatímco v tuzemsku 
činila předloni hodinová 
cena práce zhruba devět eur, 

v Dánsku to bylo čtyřicet 
eur. Průměr Evropské unie 
dosáhl 25 eur. 

Oživení ekonomiky by 
podle Dombrovského mohlo 
vést k růstu nástupních 
mezd o pět až patnáct pro-
cent. Cena práce podle něj 
poroste i dlouhodoběji. „Ne-
myslím si však, že bychom 
například v horizontu pěti 
let dohnali západní Evropu,“ 
uvedl Dombrovský. S tím 
souhlasí i další analytici. 
„Po ukončení intervenčního 
režimu ČNB by měl opět za-
fungovat kurz. To znamená, 
že posílení koruny vůči euru 
zvýší domácí mzdy v přepoč-
tu na eura. Průměrné němec-
ké mzdy se však v Česku jen 
tak nedočkáme.“ 
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Zatímco  
v Česku činila  

předloni hodinová cena  
práce zhruba 

9 eur,
v Dánsku to bylo  

čtyřicet eur.

a161002288� inzerce

Cena práce v tuzemsku 
výrazně vzrostla

Policie na demonstraci 
zadržela radikály
Na pražské Václavském 
náměstí se v sobotu sešlo 
několik set demonstrantů 
proti islamizaci. Policie 
tam zadržela předsedu 
radikální Národní demo-
kracie Adama B. Bartoše 
a později další čtyři lidi. 
Bartoš vyzýval k potres-
tání politiků „trestem 
nejvyšším“ za přístup 
k imigrantům. 

Praha pošle Turecku 
přes půl miliardy korun
Česko během čtyř let 
vynaloží přes 500 milionů 
korun na pomoc Turecku 
se zvládnutím migrační 
krize. Přispěje tak do cel-
kem tří miliard eur, jež 
Ankaře poskytne Evrop-
ská unie. Harmonogram 
posílání peněz do evrop-
ského rozpočtu projedná 
zítra vláda. /čtk/

Krátce

rezorty se dál přou 
o kompenzace pro 
farmáře za sucho

Babiš uvedl, 
že rozpočtová 
rezerva je 
„vyschlá“ a peníze 
je třeba hledat 
v jiných zdrojích.
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Zdravotníci stupňují tlak na vlá-
du. Po lékařské komoře jednali 
s premiérem Bohuslavem Sobot-
kou (ČSSD) zástupci nemocnic, 
o schůzku požádali i prezidenti 
komor zubařů a lékárníků. Pre-
zident lékařské komory chystá 
tiskovou konferenci, na které mají 
požadavky komory podpořit známí 
špičkoví lékaři. 

Strážce státní kasy Andrej Babiš 
(ANO) zatím zůstává stranou. 
Zatímco ministr zdravotnictví Sva-
topluk Němeček i premiér vyjadřují 
zdravotníkům pochopení a podpo-
ru, u Babiše patrně narazí. Kromě 
vytvoření plánu na stabilizaci 
zdravotnictví padl totiž požadavek 
na zvyšování plateb státu do zdra-
votnictví po tři roky vždy o deset 
miliard korun. 

„V žádném případě se nedomnívá-
me, že je zdravotnictví katastrofál-
ně podfinancováno, jak tvrdí ČLK. 
Problém je, jak je s penězi v systé-
mu nakládáno,“ uvedl za minister-
stvo financí Jakub Vintrlík z tisko-
vého oddělení. Zdůraznil, že státní 
dotace do zdravotního pojištění 
jsou historicky nejvyšší. 

Němeček považuje výzvu zdravot-
níků za silný apel na vládu a už píše 
návrh na zvýšení plateb za státní 
pojištěnce. Chce jej dopracovat 
ještě na začátku dubna. „Vláda by 
měla přijmout veřejný slib, aby pro 
české zdravotníky bylo vidět světlo 
na konci tunelu,“ uvedl před časem 
Němeček.

Zvýšení plateb státu o deset mili-
ard má každý rok umožnit růst pla-
tů zdravotníků o deset procent, což 

má pomoci řešit problém s nedo-
statkem personálu v nemocnicích. 

„Důvodů pro odchod personálu 
do zahraničí je jistě více. Pouhé 
zvýšení platů a mezd, byť o třicet 
procent, mu nezabrání,“ uvádí však 
Vintrlík. „Ministerstvo financí navíc 
neobdrželo žádnou hlubší analýzu, 
která by dávala nedostatek pracov-
níků do souvislosti s výší odměňo-
vání. Bez potřebné analýzy nelze 
tuto problematiku náležitě řešit.“

Ministerstvo financí chce po Ně-
mečkovi, aby řešil otázku, proč 
je v Česku nadprůměrný počet 
akutních lůžek, proč lidé často chodí 
k lékaři a jaký vliv to má na přetíže-
nost personálu. Požaduje i koncepci 
zdravotnictví, která by také defino-
vala optimální strukturu nemocnic.

Vláda má čas rozhodnout o výši 
plateb za státní pojištěnce na příští 
rok do konce června. Loni žádal Ně-
meček o zvýšení plateb o 4,3 miliardy 
korun, vláda schválila přírůstek  
1,8 miliardy korun. Stát platí v posled-
ních letech do zdravotnictví za své 
pojištěnce přes šedesát miliard korun 
ročně. Státní pojištěnci jsou přitom 
nezaměstnaní, důchodci, děti a další, 
dohromady zhruba šest milionů lidí. 
Celkové výdaje na zdravotnictví čini-
ly předloni 300 miliard korun. 

Kubek chce pro 
zdravotnictví 
další peníze. 
Naráží však 
u Babiše
n Zvýšení plateb státu o deset miliard má 
každý rok umožnit růst platů zdravotníků 
o deset procent. Řešil by se tak prý problém 
s nedostatkem personálu v nemocnicích.

Co požaduje  
Česká lékařská komora

vládní plán na záchranu českého •	
zdravotnictví

zvyšování platů zdravotníků každoročně •	
o deset procent 

tabulkové platy do všech nemocnic •	
(dnes jsou jen v příspěvkových 
organizacích)

pravidelné zvyšování plateb státu •	
do zdravotního pojištění

nasměrování daně z tabáku a alkoholu •	
do zdravotnictví

stejné platby pro všechny •	
poskytovatele zdravotní péče

zjednodušení vzdělávání mladých •	
lékařů po škole

pravomoc pro lékařskou komoru •	
postihovat nemocnice, které nemají 
dost zdravotníků

Co plánuje ministr zdravotnictví 
Svatopluk Němeček

požádá vládu o zvýšení plateb státu •	
do zdravotnictví

mění pravidla vzdělávání pro lékaře •	
i zdravotní sestry

chystá změnu systému rozdělování •	
plateb nemocnicím tak, aby byl 
spravedlivější

Jak zlepšit  
zdravotnictví

Nejvýznamnější plátci do zdravotnictví (v miliardách korun)  
– soukromé výdaje stagnují

2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 vzestup*

platby státu za  
státní pojištěnce

47,2 49,2 52,5 53 57,9 53,7 59,9 60,7 129

zdravotní pojištění 
od zaměstnavatelů

145,1 142,3 145 150 151,4 154,7 161,4 168,2 116

zdravotní pojištění 
od OSVČ

13,9 17,1 14,3 15 15,9 16,23 16,01 17,7 127

soukromé výdaje 45,8 48 45,8 45,4 46,4 44,4 45,2 — 99

celkové výdaje  
na zdravotnictví

264,5 291,6 289 287,8 293,3 290,9 299,9 — 113

* v procentech (rok 2008 = 100 %)   Pramen ÚZIS, ČSÚ

Stranu připravila 
Adéla Čabanová

zdůvodNěNí. Milan Kubek jako šéf České lékařské komory soustavně volá po 
zvyšování platů zdravotníků. Rezort financí ale žádá zevrubnou analýzu stavu. 

Fo
to

 E
15

 M
ic

ha
el

 T
om

eš



Nejen lékařů, ale 
i zdravotních sester je 
v nemocnicích v posledních 
letech nedostatek. 
Němeček proto navrhuje 
zjednodušit jejich 
vzdělávání. Dnes mohou 
studovat buď vysokou, 
nebo vyšší odbornou školu. 
Absolventky středních 
zdravotnických škol 
mají menší kompetence 
a říká se jim zdravotnický 
asistent. Němeček jim 
chce umožnit dodělat si 

po maturitě jen jeden rok 
vyššího vzdělání k získání 
plné kvalifikace. A také 
nechat odborný dohled nad 
zdravotnickým asistentem 
pouze po telefonu. Stačilo 
by, kdyby kvalifikovaná 
sestra dorazila do třiceti 
minut. 

Nikoli dohled, jeN zdáNí
I když se o změnách vzdě-
lávání sestřiček mluví rok, 
nevedlo to ke shodě na navr-
hovaném modelu. Pro velkou 

část lidí z oboru zkrácení 
vzdělávání kvalifikovaných 
sester neodpovídá trendům, 
znamenalo by zhoršení kva-
lity péče a degradaci tohoto 
povolání. 

„Dostupnost dohlížejícího 
pouze prostřednictvím 
telefonu je zcela 
nepřijatelná,“ 
napsalo vedení 
zdravotnic-
kých odborů 
ve svých 
připomín-
kách k no-
vele. Údajně 
by to bylo jen 
zdání odborného 
dohledu. „Pove-
de k podstatnému 
snížení kvality zdravotních 
služeb.“ Lepší by prý bylo 

jasně vymezit kompetence, 
co může dělat zdravotnický 
asistent po zapracování bez 
dozoru. 

S návrhem nesouhlasí 
ani ministerstvo práce 
a sociálních věcí, které má 

pod sebou zdravotní 
sestry v sociálních 

ústavech. Ovšem 
ředitelé nemoc-

nic by naopak 
uvítali, aby 
se doba dojez-
du zkušené 
sestry pro-

dloužila na še-
desát minut.
Ministerstvo 

financí v připomín-
kách k návrhu kriti-

zuje, že Němeček po letech 
diskuzí nepřišel s ucelenější 

a propracovanější změnou 
vzdělávání sester, ale jen 
dílčí novelou.  

celkem sNadNý odchod
Zdravotní sestry odchá-
zejí z nemocnic zejména 
do jiných oborů, kde v době 
nízké celkové nezaměst-
nanosti relativně snadno 
najdou uplatnění s nižším 
vytížením nebo vyšším 
platem. „Průměrný plat 
všeobecné sestry v Česku 
se uvádí kolem 28 tisíc ko-
run hrubého, ovšem včetně 
příplatků a přesčasových 
hodin. Vzhledem k nároč-
nosti povolání to určitě není 
adekvátní částka,“ domnívá 
se prezidentka České asoci-
ace sester Martina Šochma-
nová.
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Průměrný  
plat všeobecné  

zdravotní sestry činí  

28 tisíc
hrubého, ale  

včetně příplatků  
a přesčasů.

... naše banka našla řešení.
Úvěr bez zajištění.

Raiffeisenbank – PARTNER PRO VÁŠ BYZNYS 

Bylo na čase rozšířit 
výrobu...

Raiffeisenbank ve spolupráci s Evropským investičním fondem představuje Úvěr na investice s podporou EU. Úvěr 
je bez požadavku na zajištění a je určený pro fi nancování až do výše 20 mil. Kč. Můžete ho využít k získání 
provozního kapitálu, na investice do hmotného i nehmotného majetku včetně inovací. Nově využijte naše produkty 
na předfi nancování dotací EU.

Tento úvěr profi tuje ze záruky vydané pod rámcovým 
programem EU pro konkurenceschopnost a inovace. 

Podmínky získání úvěru naleznete na www.rb.cz/uver-bez-zajisteni

E15_RB_Uver_EIF_225x148.indd   1 08.03.16   15:25
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Němeček zkouší nalákat  
sestřičky, ale naráží na odpor 
n Ministr zdravotnictví Svatopluk Něme-
ček (ČSSD) se snaží nalákat více studentů 
na zdravotnické obory. Podle kritiků jeho 
návrhu se to nepodaří.
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Jana Havligerová

Stal se nejmocnějším vůd-
cem, jakého Čína měla od éry 
Teng Siao-pchinga a možná 
i samotného Mao Ce-tunga, 
zhodnotil současného pre-
zidenta  v roce 2014 týdeník 
Economist. S tím, že pokud 
by Si Ťin-pching svou moc 
využil k reformě mocenské-
ho systému, mohl by Číně 
nesmírně prospět. Jenže jak 
podotkl, dojmy z jeho vlády 
jsou smíšené.

Prezidentův čínský sen
Čung-kuo meng – v překladu 
čínský sen. To je prezident-
ské motto. Jaký je to sen? 
Něco jako ráj nastane v roce 
2049, slibuje čínský vůdce 
a myslí to vážně.

V kostce je to předsta-
va o vedoucím postavení 
čínského národa ve světě. 
Založená na silném hospo-
dářství a samozřejmě i silné 
ideologii. Té, kterou razí Si 
Ťin-pching. Političtí ana-

Nejoblíbenější 
ze všech čínských 
vůdců od dob 
Mao Ce-tunga
n Potírá korupci, je nakloněn 
tržním reformám a časopis Time 
ho v roce 2009 zařadil mezi stovku 
nejvlivnějších lidí na světě. Jeho 
vůdcovské heslo zní: čínský sen. 
Si Ťin-pching, prezident země, jejíž 
ekonomika je druhá největší na 
světě. Seznamte se.

nistická strana vyřeší všech-
ny problémy a Čína se stane 
ve všem všudy rozvinutou 
zemí. Tak to alespoň stojí 
v knize Vládnutí v Číně, kte-
rou napsal osobně prezident 
Si. Mimochodem prodalo se 
jí milion a čtvrt kusů.

Na dračku jdou i knihy 
jeho citátů, jen vloni jich vy-
šlo nejméně sedm. I to je do-
klad toho, jak v Číně sílí pre-
zidentův kult. Si Ťin-pching 
dokázal záhy po nástupu do 
nejvyšších politických funk-
cí – generálním tajemníkem 
Komunistické strany Číny se 
stal v roce 2012, o rok později 
prezidentem – koncentrovat 
ve svých rukou více moci než 
jeho předchůdci. 

si Ťin-Pchingova válka
Tažení proti korupci vyhlásil 
prezident v roce 2012, 
o funkci už kvůli úplatkům 
přišly desítky tisíc lidí. V loň-
ském roce podle serveru BBC 
bylo potrestáno na 280 tisíc 

funkcionářů a prakticky není 
dne, kdy by státní čínská mé-
dia nepřinesla zprávy o vy-
šetřování nebo potrestání 
úředníků kvůli úplatkářství, 
zneužití moci nebo dalších 
korupčních praktik.

Sinologové ovšem upozor-
ňují, že není možné zjistit, 
kolik lidí bylo odstaveno 
kvůli korupci, a kolik je spíše 
obětí mocenských bojů. 
„Zapomíná se na to, že Ko-
munistická strana Číny není 
monolitní, v podmínkách ka-
pitalistického hospodářství 
neví dost dobře, co se sebou. 
Dnešní generální tajemník 
a prezident Si Ťing-pching, 
zdá se, reprezentuje konzer-
vativní proud, jehož zastánci 
si myslí, že dále poženou 
rozvoj tržního hospodářství 
a zároveň přitvrdí v oblasti 
politického a ideologického 
dozoru a neotřesitelnosti 
moci strany,“ uvedla v roz-

Narodil se v Pekingu, podle čínských zvyklostí je •	
uváděna provincie Šen-si, odkud pochází jeho 
rodina.

Na pekingské univerzitě vystudoval chemické •	
inženýrství, podle internetové čínské encyklopedie 
China ABC poté postgraduálně absolvoval marxistické 
teorie a ideologicko-politickou pedagogiku a získal titul doktor práv. 

V komunistické straně, do které vstoupil v roce 1974, postupně •	
zastával řadu vedoucích pozic.

V roce 2008 řídil přípravy letních olympijských her v Pekingu.•	

Si 
Ťin-pching (63)

hovoru pro E15 sinoložka 
Olga Lomová, profesorka 
Filozofické fakulty Univerzi-
ty Karlovy.

tržní Pětiletky
Čínská ekonomika loni vyká-
zala nejnižší růst za poslední 
čtvrtstoletí. Prezident, kte-
rému obyčejní Číňané říkají 
strýček Si, proto na nedáv-
ném zasedání parlamentu 
představil nový pětiletý plán, 
jeho začátkem je letošní rok.

Do konce desetiletí by Čína 
měla proti roku 2010 zdvoj-
násobit velikost ekonomiky 
a příjmů na hlavu. K tomu 
podle prezidenta potřebuje 
dosahovat růstu minimálně 
6,5 procenta ročně, přičemž 
Si doufá, že to bude celých 
sedm procent. Tak ostatně 
zní oficiálně platné heslo 
čínského vedení.

Momentálně hrubý domá-
cí produkt na hlavu dosahuje 
zhruba osm tisíc dolarů, což 
je kolem pětiny úrovně vy-
spělých zemí světa. Přispět 
k růstu mají i ekonomické 
reformy.

Znalci vnitřních politic-
kých poměrů Číny potvrzují, 
že cokoli důležitého z Pekin-
gu vyjde, nese prezidentův 
podpis. To platí i o ohláše-
ných změnách, které ovšem 
v žádném případě nemají 
razantně oslabit státní eko-
nomický sektor. A už vůbec 
ne roli komunistické strany.

K Siovu soupisu sedmera 
„západních nebezpečí“ patří 
mimo jiné tržní neoliberalis-
mus, občanská společnost či 
univerzálnost lidských práv. 
Cílem reforem má být „mír-
ně prosperující společnost“ 
– zdvojnásobení průměrné-
ho ročního příjmu na hlavu 
a usídlení šedesáti procent 
populace ve městech. Prv-

lytici ji charakterizují jako 
nacionalistickou variantu 
marxismu.

Číňané jsou podle ní 
dědicové unikátní civilizace 
a výjimečného osudu a právě 
to je opravňuje k privilego-
vanému postavení ve světě. 
Domoci se ho mají přesně 
sto let po Maově revoluci 
a založení Čínské republiky. 
Má to být doba, kdy komu-

Si Ťin-pching dokázal 
záhy po nástupu do 
nejvyšších politic-
kých funkcí – gene-
rálním tajemníkem 
strany se stal v roce 
2012, o rok později 
prezidentem – kon-
centrovat ve svých 
rukou více moci než 
jeho předchůdci. 

Otec čínského pre-
zidenta Si Čung-sün 
patřil k zakladatelům 
komunistického 
odboje v severní 
Číně. V 60. letech 
byl ale označen za 
kontrarevolucionáře 
a rehabilitace se 
dočkal až s návratem 
Teng Siao-pchinga 
k moci. 
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ním milníkem na vítězné 
cestě k ráji je rok 2021, kdy 
uplyne sto let od založení 
Komunistické strany Číny.

čína dominantní
Si Ťin-pching veřejně neříká, 
jak konkrétně si představuje 
světovou dominanci Číny, 
hýří jen vágními poznám-
kami o čínském příchodu. 
Vloni při návštěvě Paříže se 
například chopil někdejší 
Napoleonovy věty, že Čína je 

„spícím lvem“, a prohlásil: 
„Lev se už probudil, jde 
však o klidného a civilizo-
vaného lva.“ Ne všichni 
tomu věří.

Si usilovně pracuje na 
modernizaci armády. Jeho 
reforma zahrnuje snížení 
počtu vojáků ze současných 
2,3 milionu mužů na dva 
miliony a přeměnu velitelské 
struktury pocházející z dob 
studené války. Pod Siovou 
vládou Čína důrazněji pro-
sazuje své nároky v terito-
riálních sporech ve Výcho-
dočínském a Jihočínském 
moři. Čínské námořnictvo 
investuje do ponorek a leta-
dlových lodí, letectvo vyvíjí 
„neviditelné“ stíhačky.  

zrozen ke kariéře
Otec čínského preziden-

ta Si Čung-sün patřil 
k zakladatelům ko-
munistického od-
boje v severní Číně. 
V šedesátých letech 
byl ale označen za 
kontrarevolucioná-
ře a rehabilitace se 
dočkal až s návra-
tem Teng Siao 
-pchinga k moci. 
Stal se místopředse-
dou vlády i Všečín-
ského shromáždění 

lidových zástupců.
Kulturní revoluce 

tak byla pro dnešního 
čínského vůdce smůla 

i štěstí zároveň. Jako 
patnáctiletý byl poslán 

na převýchovu do pro-
vincie Šan-si. Do svých 

dvaadvaceti let tam údajně 
žil v jeskyni, pracoval na 

poli a podílel se na výstavbě 
přehrady. Do Pekingu se 
vrátil v roce 1975 a jeho ka-
riéra už bez zádrhelů rostla. 
Vystudovaný inženýr chemie 
a samozřejmě komunista po-

stupoval z jedné politické 
funkce do druhé.

Do stálého výboru poli-
tického byra Komunistické 

strany Číny, prakticky nejuž-
šího vedení země, usedl v říj-
nu 2007. A záhy poté, v březnu 
2008, byl zvolen vicepreziden-
tem. Generálním tajemníkem 
strany se stal v listopadu 2012, 
v této funkci současně převzal 
velení armády. V březnu 2013 
se na zasedání čínského par-
lamentu stal prezidentem.

Přezdívku strýček Si má 
díky své schopnosti oslovit 

obyčejné lidi. Tu si s nimi 
dává plněné knedlíčky, 

jindy místo prezident-
ské limuzíny jede 
mikrobusem. Ano, 
v současnosti už je 
Si Ťin-pching nepopi-
ratelně nejoblíbeněj-
ším ze všech čínských 

vůdců od dob Mao 
Ce-tunga.

Kresba: B
řetisl

av K
ovařík



| 8 | byznys

n Propad cen ropy za-
jistil loni pád cen po-
honných hmot u čer-
pacích stanic o více 
než pětinu. Ušetřené 
miliardy pomohly 
zvednout loňský růst 
HDP o 0,4 procenta.

Jan Stuchlík

Loňský propad cen pohon-
ných hmot o více než 20 pro-
cent nechal v peněženkách 
domácností a pokladnách fi-
rem 38 miliard korun. Takový 
je rozdíl loňských výdajů za 
benzin a naftu proti situaci, 
kdy by řidiči loni tankovali za 
ceny z roku 2014. 

Díky levnějšímu benzi-
nu loni tankování zlevnilo 
o 10 miliard korun. Z podílu 
benzinových automobilů, 
které slouží pro individuální 
dopravu, se dá odhadnout, že 
domácnostem zůstalo přes 
sedm miliard. Výdaje za naftu 
klesly díky cenovému efektu 
o 28 miliard. Většina z této 
úspory připadla firmám, pro-
tože nákladní doprava jezdí 
jen na naftu a firemní osobní 
flotila se postupně k dieselům 
stále více přiklání. 

Miliardy ušetřené za naftu 
většinou neskončily u do-

pravních společností, ale 
propadly v řetězci dál. „Velké 
firmy mají často palivovou 
doložku, podle které se 
výkyvy cen nafty automa-
ticky promítají do ceny za 
dopravu,“ vysvětluje Martin 
Felix, mluvčí Svazu automo-
bilových dopravců Česmad 
Bohemia. Ostatní doprav-
ci jsou pod tlakem svých 
zákazníků, ale podle Felixe 
pro snižování cen dopravy 
nemají velký prostor. Zdra-
žuje mýtné a část z peněz 
ušetřených za naftu musely 
podniky použít na vyšší platy 

řidičům, kterých je na trhu 
nedostatek.

Ušetřených 38 miliard 
korun za pohonné hmoty sice 
odpovídá 0,8 procenta české-
ho HDP, nicméně efekt levněj-
šího benzinu a nafty přifoukl 
růst tuzemské ekonomiky 
loni o 0,4 procenta, spočítal 
tým ekonomických analytiků 
České spořitelny. „Odhadu-
jeme, že domácnosti a firmy 
z úspory odložily zhruba 
čtyři miliardy korun. Zbytek 
utratí za spotřebu a investice. 
Z nich ale 15 miliard korun 
odteče do zahraničí ve formě 

dovozu. HDP se proto zvýšil 
o 19 miliard korun, což je 
0,4 procenta HDP,“ vysvětluje 
David Navrátil, hlavní eko-
nom České spořitelny.

Řidiči loni natankovali 
o 0,4 procenta benzinu více 
než o rok dříve a do nádrží 
nalili 1,58 milionu tun paliva. 
Samotná cena ovlivňuje 
spotřebu z 60 procent, říká 
Václav Loula, expert České 
asociace petrolejářského 
průmyslu. Vývoj ekonomiky 
se na spotřebě podepisuje ze 
40 procent. U benzinu ovšem 
vyšší objem tankování díky 

zlevnění benzinu a nafty 
dalo ekonomice 38 miliard

V Česku jezdí na naftu 
prakticky všechna nákladní 
auta. V posledních pěti letech 
ovšem výrazně roste počet aut 
na naftu i mezi osobními vozy. 
Benzin převládá jen u minivozů 
a malých aut. Naopak podíl 
nových aut na naftu u střední 
třídy dosahuje 74 procent 
a u luxusních aut a SUV se 
šplhá nad 80 procent. K tomu 
je třeba přičíst i efekt ojetých 
aut z dovozu, kde je 70 procent 
dieselů. Od roku 2010 se zvedla 
spotřeba nafty o 13 procent. 
Benzinu se prodalo o 15 procent 
méně než v roce 2010.

Pokračuje 
odklon od benzinu

Mladoboleslavská automo-
bilka Škoda Auto svolává do 
servisů svůj nejnovější model 
Superb. Důvodem jsou mož-
né problémy s elektronikou. 
Akce se týká vozů vyrobe-
ných v rozmezí 1. března 2015 
až 23. října 2015. Uvedl to 
mluvčí David Haidinger.

„V ojedinělých případech 
u třetí generace modelu 
Superb existuje možnost 
nedostatečného zajištění na-
pájení svorky umístěné pod 
sloupkem řízení. V případě 
jejího výpadku může dojít 

k omezení některých funkcí 
vozidla jako například otví-
rání zadního víka, kontrolní 
světla panelu přístrojů nebo 
start vozu,“ řekl Haidinger. 
Tento případ by se podle něj 
mohl vyskytnout u zhruba 
25 tisíc vozů, u více než 
poloviny z nich je již závada 
opravena. Servisní zásah 
nezabere více než 30 minut.

Stejné potíže postihly i mo-
del Passat mateřské automo-
bilky Volkswagen. Po celém 
světě by se měl problém týkat 
zhruba 177 tisíc passatů. /čtk/

Krátce
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zlevnění spíše na čas zastavil 
setrvalý třináctiletý pokles 
spotřeby. 

Nafty se loni u českých 
čerpacích stanic vytočilo 
skoro o pět procent více. Růst 
spotřeby na 4,54 milionu tun 
zajistila z 80 procent rostoucí 
ekonomika, díky níž se zvedly 
objednávky dopravních 
služeb. Samotné zlevnění 
nafty má na spotřebu spíše 
okrajový vliv. Levnější palivo 
ovšem mohlo k tuzemským 
čerpacím stanicím nalákat 
více kamionů, které Českem 
jen projíždějí. 

Škoda svolává superby 
kvůli opravě elektronikyVeřejných zakázek 

rekordně přibylo

Veřejní investoři do konce 
února vypsali výběrová řízení 
za 49,05 miliardy korun, což 
je meziročně o 25,2 procenta 
více. Je to nejvyšší hodnota za 
pět let. Počet tendrů vzrostl 
o 9,9 procenta na 1278. 

Chvaletice odstavují kvůli 
modernizaci dva bloky
Tepelná elektrárna Chvaletice 
zmodernizuje do konce roku 
dva bloky. Projekt za 2,5 mi-
liardy korun má především 
snížit emise a prodloužit 

životnost do roku 2030. Po-
čátkem března byl odstaven 
první blok, druhý přestane 
vyrábět začátkem května. 

Staropramenu klesl prodej

Pivovary Staropramen loni 
prodaly 3,12 milionu hekto-

litrů piva a dalších nápojů. 
Meziročně to představuje 
snížení o 40 tisíc hektolitrů. 
Za poklesem jsou zřejmě 
nižší či stagnující prodeje 
piva v Česku.

Sdružení autoprůmyslu 
dál povede Martin Jahn
Prezidentem Sdružení 
automobilového průmyslu 
bude další dva roky opět 
člen dozorčí rady Škody 
Auto Martin Jahn. Byl opět 
jediným kandidátem. Do 
čela organizace sdružující 
150 automobilových firem 
byl zvolen již popáté. /duk, čtk/Fo
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n Bývalý šéf České 
spořitelny a ČNB 
Pavel Kysilka se dnes 
kromě jiného inten-
zivně věnuje digitální 
ekonomice. 

Vladan Gallistl 

 Kde Česko v digitalizaci 
nejvíce zaostává?
Ve srovnání s jinými 
zeměmi jsme na špici 
v oblasti digitalizace byz-
nysu, komunikace, nákupu 
a podobně. V kontrastu 
s tím jsme druhou nejhorší 
zemí po Rumunsku v oblasti 
digitalizace státní správy 
a samosprávy. Firmy se 
musejí transformovat na 
digitální věk, což se už děje. 
Prošla tím média, zábavní 
průmysl, veškerá komu-
nikace a nákupy. Prochází 
tím finančnictví, čeká nás 

to v oblasti energetiky, 
zdravotnictví a automobilo-
vého průmyslu, který stojí 
na prahu elektromobilismu 
a autonomního řízení. 

 Mohou nové technolo-
gie změnit bankovnictví?
Do dvou let budete chtít 
mít všechno od transakcí, 
internetového bankovnic-
tví, investic až po úvěry 
na pár kliknutí v mobilu. 
Neznamená to, že nebudete 
potřebovat živé poraden-

ství. To se však přesune do 
jiné podoby.

 Jak se bankovnictví 
vyvíjelo během vašeho pů-
sobení v České spořitelně?
Posunulo se jednoznačně od 
nabídky produktů k bu-
dování vztahů s klientem, 
porozumění jejich potřebám 
a nabízení řešení. Zatím je 
to na půl cesty, ale digitali-
zace tomu hodně nahrává. 
Dnes jsou úspěšné takové 
banky, které se věnují klient-
skému vztahu a přinášejí ře-
šení. Dřív stačilo k úspěchu, 
když jste měl dobrý produkt 
za dobrou cenu, protože to 
automaticky firmy i domác-
nosti kupovaly. Dnes už jim 
to nestačí, ale to platí ve 
všech odvětvích. 

n Hlavně velké banky 
musí zásadně refor-
movat infrastruktu-
ru, kterou si s sebou 
nesou z minulosti.

Markéta Žižková

Klíčovým trendem součas-
nosti je digitalizace, zní 
z bank. Následuje problém 
nárůstu kybernetického 
rizika, ukázala studie České 
bankovní asociace o podobě 
finančních institucí v příš-
tích deseti letech. V hle-
dáčku bank se tak ocitají 
FinTech společnosti, které 
problematiku digitalizace 
řeší. „Na úrovni skupiny 
investujeme 200 milionů eur 
do FinTech. Nacházíme nové 
cesty, jak se dá bankovnictví 
dělat, a tyto firmy budou 

určitě ovlivňovat naše 
podnikání,“ uvedl mluvčí 
UniCredit Bank Petr Plocek.

Samotná digitalizace 
přitom podle studie přináší 
bankám komplikace. Pro 
větší finanční instituce, kte-
ré na trhu fungují už mnoho 
let, jsou to hlavně integrační 
požadavky. „Banky mají vel-
kou infrastrukturu, kterou 
si s sebou nesou z minulosti. 
Dnes je živí, ale do budoucna 
je může zatěžovat,“ popsal 
šéf oddělení IT Digital České 
spořitelny Jiří Maňas.

Malé banky integrační 
problémy netrápí, protože 
většinou mají novější a flexi-
bilnější IT systémy. Překáž-
ku pro ně ale představují 
náklady na digitalizaci.

Současně se banky musí 
potýkat s narůstajícími 
kybernetickými riziky. „Jak 
ukazuje praxe, nejslabším 
článkem je klient, který 
nedodržuje základy bezpeč-
ného chování na internetu,“ 
uvedla hlavní ekonomka 
České bankovní asociace Eva 
Zamrazilová.

banky čelí 
digitalizaci

Revoluce, která změní vše

Celý rozhovor najdete  
v aktuálním vydání týdeníku
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Jubilejní desátou nemocnicí 
ve  skupině a  zároveň vůbec první 
nemocnicí AGELu na  území Čech 
se stala Nemocnice Louny. „Krok 
vstoupit za  hranice Moravy kore-
sponduje se strategií naší společ-

nosti dále růst a  rozvíjet se,“ uvedl 
předseda představenstva společ-
nosti AGEL a.s. MUDr. Ján Dudra, 
Ph.D., MPH. Převzetím Jesenické 
nemocnice rozšířil AGEL portfolio 
své působnosti v Olomouckém kra-
ji, kde provozuje tři jiné nemocnice, 
polikliniku a  další specializovaná 
zdravotnická zařízení.

Kvalitní a  komplexní zdravotní 
péči hodlá AGEL poskytovat jak 
pacientům ve velkých městech, tak 
v regionech, což je také případ dvou 
nově nabytých nemocnic v  Česku. 
Zájmem skupiny je, aby všechna 
její zařízení, nejen vysoce odborná 
specializovaná centra, dobře fungo-
vala a  poskytovala kvalitní služby. 
Obě nově nabytá zařízení si tak vy-
žádají velké investice do  další mo-
dernizace. 

Svou působnost rozšířila skupina 
AGEL i  za  hranicemi České republi-
ky, a  to na  Slovensku. Již na  konci 
loňského roku začala společnost 
manažersky řídit tři slovenské ne-
mocnice – Nemocnici Košice-Šaca, 
Nemocnici s  poliklinikou Handlová 
a Nemocnici Bánovce.  

Skupina AGEL poskytuje všem 
svým pacientům bezplatnou a  vy-
soce odbornou zdravotní péči kon-
traktovanou se všemi zdravotními 

pojišťovnami působícími v  České 
republice i na Slovensku. S více než 
10 tisíci zaměstnanci je AGEL rovněž 
vyhledávaným zaměstnavatelem, 
který nabízí svým zaměstnancům 
odborný růst a prostředí pro kvalitní 
a odbornou profesionální péči.

SKUPINA AGEL SE ROZROSTLA O NOVÉ NEMOCNICE
Nejúspěšnější česká společnost podnikající v oblasti 
zdravotnictví, AGEL a.s., se neustále rozvíjí. Potvrzuje to 
i fakt, že síť nemocnic skupiny AGEL v České republice se na 
počátku února rozrostla hned o dvě zdravotnická zařízení.

1_2_agel.indd   1 24.3.2016   16:41:29
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n Prodejce kvalitních 
potravin My Food 
Market chystá mohut-
nou expanzi na inter-
netu. Projekt dostal 
na starosti bývalý šéf 
české pobočky plateb-
ní firmy PayU Gabriel 
Kalapoš.

Spolumajitel poradenské 
společnosti Partners Petr 
Borkovec získal pro svůj 
ambiciózní potravinářský 
projekt My Food Market 
významnou posilu. Stal se 
jí zakladatel tuzemské části 
platebního systému PayU 
Gabriel Kalapoš (na sním-
ku). V My Food bude mít na 
starosti výrazné rozšíření 
byznysu na internetu a dis-
tribuci.  

„Mým úkolem je postavit 
několik nových e-shopů 
a rozvíjet distribuční síť,“ 
řekl deníku E15 Kalapoš. 
Nové internetové obchody 
budou zaměřené jak na 
koncové zákazníky, tak na 
prodej firmám. Mimo jiné to 
budou e-shopy s prémiovými 

lahůdkami nebo potravinami 
pro vyznavače bezlepkového 
stravování či paleo diety. 

Součástí proměn v Bor-
kovcově firmě bude i nový 
logistický model. „Rýsuje se 
akvizice v logistice, která by 
nás mohla posunout dál,“ 
naznačil bez dalších podrob-
ností Kalapoš. 

V souvislosti s expanzí fir-
my v kamenných pobočkách 
i na internetu Borkovec před 
časem zvýšil svůj podíl v My 
Food Marketu na 85 procent. 
Do společnosti již investoval 
přes sto milionů korun.

Obliba prodejen s kvalit-
ními potravinami je nesena 
stejnou vlnou jako popularita 
farmářských produktů. Do 
branže to přilákalo například 
šéfa tuzemské pobočky kon-
zultantské firmy McKinsey 
& Co Karla Nohejla, který 
získal čtvrtinu v síti farmář-
ských prodejen Náš grunt. 
Někdejší šéf české větve mód-
ního řetězce Marks & Spen-
cer Dušan Mrozek spustil 
vlastní potravinářský projekt 
Delmart. /dnv/ Více E15.cz
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n Neznámá firma 
z Panenských ostrovů 
má zálusk na výtěžek 
dražby jedné z budov 
vzniklých dostavbou 
Národního divadla. 
Drží pohledávku, 
která má kořeny ještě 
v Agrobance.  

Daniel Novák

Přes čtvrt století staré spory 
kolem takzvané restaurační 
budovy Národního divadla 
směřují k možnému rozuz-
lení. Nemovitost vlastněná 
společností Themos se bude 
v květnu dražit s vyvolávací 
cenou 87 milionů korun. 
Rozhodl o tom insolvenční 
správce Themosu Adam Sig-
mund na pokyn firmy Glory 
Daze, v Česku neznámého 
zajištěného věřitele z Brit-
ských Panenských ostrovů.

Společnost má zástavní 
právo k budově. Pohledávka 
Glory Daze pochází ještě 
z úvěru, který Themosu 
v roce 1994 dala Agrobanka.   

Odhadní cena budovy, 
která vznikla spolu s Novou 

scénou Národního divadla 
v osmdesátých letech, je 
podle dražební vyhlášky 
124 milionů korun. Prodej 
organizuje dražební společ-
nost Prokonzulta. 

Přestože se nemovitost 
nachází v atraktivní lokalitě, 
není jisté, jestli se v prvním 
kole dražby kupec najde. 
„Největší slabinou dražené-
ho objektu je, že se nachází 
na pozemku jiného vlast-
níka, konkrétně Komunity 
Římské unie řádu sv. Voršily. 
To bude limitovat budoucí 
nakládání s objektem jak 
z hlediska rekonstrukce 
a využití, tak z hlediska 
budoucí obchodovatelnosti 
objektu,“ soudí Petr Vomas-
tek, specialista na obchody 
s komerčními nemovitostmi.  

Zájemce o objekt může 
odradit také dosud pravo-
mocně neukončený spor 
o vyloučení budovy z ma-
jetkové podstaty Themosu. 
Krajský soud v Brně žalobu 
bývalého šéfa Themosu Mi-
chaela Petrůva na vyloučení 
budovy z konkurzní pod-
staty sice na podzim zamítl, 
žalobce se však odvolal.  

Dražba budovy se již 
málem uskutečnila v roce 

2001. Tehdy ji kvůli neuhra-
zeným dluhům iniciovalo 
samotné Národní divadlo. 
Firma Themos ale nakonec 
splacením části závazků 
dražbu odvrátila.    

Kauza se táhne již od roku 
1990. Voršilky v té době 
dostaly od státu provozní 
budovu Nové scény v resti-
tuci. Později se přišlo na to, 
že k vrácení došlo nedopat-
řením. Řádové sestry však 
nemovitost mezitím prodaly 
Themosu.  

Většinovým vlastníkem 
zkrachovalého Themosu 
jsou od roku 2009 nepřímo 
dvě kyperské společnosti 
s neznámými vlastníky. 
Do insolvence se Themos, 
jehož nejcennějším aktivem 
je právě provozní budova 
Národního divadla, dostal 
v roce 2013. 

Konkurz s Themosem je 
neméně spletitý jako celá 
pětadvacetiletá tahanice 
o budovu. Insolvenční řízení 
provází pře o pohledávky 
stejně jako snahy o vynětí 
nemovitosti z majetkové 
podstaty bankrotáře. Do 
konkurzu se již vložilo 
i brněnské krajské zastupi-
telství. 

Část národního 
divadla jde 
do dražby

Expanzi 
My Food 
Market 
povede 
exšéf PayU

Záložny zvýšily zisk

Družstevním záložnám stoupl 
loni čistý zisk o 23,1 milionu 
na 41,4 milionu korun. Počet 
členů kampeliček klesl o šest 
tisíc na 51 tisíc.

Eurovia si loni přišla 
na 897 milionů hrubého
Stavební firma Eurovia loni 
vykázala zisk před zdaněním 
897 milionů korun, meziročně 
o 63 procent více. Tržby rostly 
o pětinu na 18,5 miliardy. 

Vinium asi konečně vydělá

Vinařská firma Vinium z Vel-
kých Pavlovic na Břeclavsku 

očekává za loňský rok nepatr-
ný zisk, a to po téměř deseti le-
tech, kdy byla ve ztrátě. Tržby 
Vinia loni mírně klesly na 
235 milionů korun. Předloni 
firma prodělala 18 milionů. 

Po potravinách budou mít 
značku kvality i obchody
Úroveň českých maloobchod-
ních prodejen bude hodnotit 
nová značka nazvaná „Dia-
mantová liga kvality“. Bude 
udělována obchodům, které 
poskytují zákazníkům nad-
standardně kvalitní služby. 
Jde o společný projekt Svazu 
obchodu a cestovního ruchu 
a ministerstva průmyslu 
a obchodu. /čtk/
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Krátce

LUkratiVní ProbLéM. Největší slabinou prodávané restaurační budovy Národního divadla je, že 
se nachází na pozemku jiného vlastníka, konkrétně Komunity Římské unie řádu sv. Voršily.

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/manazer-partners-ovladl-sit-delikates-myfoodmarket-chce-rychlejsi-expanzi-1262326
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Vedení NHL a hráčské 
asociace NHLPA, které letos 
společně pořádají hokejový 
Světový pohár, oznámily 
první vlnu sponzorů. Ani 
v jednom případě nebyly 
zveřejněny detaily kontrak-
tů. Pořadatelé turnaje však 
předpokládají, že celkové 
výnosy z akce přesáhnou 
100 milionů dolarů. Výdělek 
si rovným dílem mezi sebe 
rozdělí NHL a NHLPA.

Prvním partnerem akce 
se stala společnost Adidas, 
která od sezony 2018 bude 
dodávat dresy týmům NHL. 
Poprvé v historii se tak dre-
sy značky Adidas objeví na 
vrcholném hokejovém tur-
naji. Mezi další oznámené 
partnery Světového poháru 
patří například Air Canada, 
Honda, Pepsi či Visa.

Domluvení partneři již 
s ligou spolupracují nebo 
budou spolupracovat. 
Letecká společnost Air 
Canada zajišťuje dopravu 
na zápasy sedmi týmům 
v NHL, aerolinky budou 
mít na starost také lety 
evropských celků do dějiště 
turnaje. Značka Honda je 
zase oficiálním automobi-
lem soutěže NHL a stejně 
tomu bude i na Světovém 
poháru.

Turnaj se uskuteční od 
poloviny září v Torontu 
i za účasti českého týmu. 
Vítěz získá odměnu milion 
dolarů.

Hokejový 
světový pohár 
získal první 
sponzory 

n Usvědčení z dopin-
gu ohrožuje účast 
ruských zápasníků 
v Riu.

Pozitivní nálezy u dopingo-
vých testů ruských spor-
tovců se množí. Příčinou je 
meldonium, látka zakázaná 
od 1. ledna, kterou ne-
chvalně proslavila tenistka 
Maria Šarapovová. Látka 
byla zjištěna v krvi desítek 
dalších ruských sportovců, 
například rychlobruslařů, 
atletů a také zápasníků. Před 
blížící se letní olympiádou 
také světová antidopingová 
agentura WADA pokračuje 
v kontrolách jednotlivých 

dopingových laboratoří. 
Schválena byla národní la-
boratoř v Brazílii, řada zemí 
však kritéria nesplňuje.

Olympijské hry v Riu de 
Janeiro začínají za čtyři 
měsíce, stále však není 
jasné, zda se jich zúčastní 
ruští atleti. Ti byli dočasně 
suspendováni kvůli dopin-
gu. Pozitivní testy se však 
objevují ve velkých počtech 
i v dalších sportech. Jen 
v řeckořímském zápasu bylo 
od začátku roku pozitivně 
testováno několik desítek 
ruských reprezentantů. „Je 
to celé jako epidemie, kata-
strofa. Od roku 1952 jsme 
neměli jediný dopingový 
případ, teď je jich několik de-
sítek za jediný den. Může se 

Meldonium kosí ruské 
olympijské naděje

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

stát, že prostě nebudeme mít 
na olympiádu koho poslat,“ 
uvedl šéf ruského zápasu 
Michail Mamiašvili. Před 
čtyřmi roky v Londýně byla 
ruská zápasnická výprava 
nejúspěšnější.

S problémy kolem do-
pingu se Rusko nepotýká 
samo. V roce 2015 WADA 
zveřejnila kodex, který musí 
akceptovat všechny země. 
Některé z nich mu však 
nevyhověly a WADA učinila 
18. března kontrolní zkouš-
ku. Brazilská laboratoř spl-
nila všechny podmínky, což 
znamená, že během olym-
piády mohou být vzorky 
testovány přímo v Brazílii. 
Mezi země, které však stále 
kritéria nesplňují, patří 
Mexiko a Španělsko. Právě 
Španělsko mělo v minulosti 
problémy s dopingem, když 
stín podezření padl na celou 
zlatou generaci španělského 
sportu. WADA uznala, že 
obě země se snaží kritéria 
aplikovat, a proto jim zatím 
trest nehrozí. Situaci v obou 
zemích WADA nadále mo-
nitoruje.

dUMa dUMá. Meldoniem (na snímku pod obchodním názvem 
mildronat) se v půli března zabývala zvláštní schůze expertní rady 
ruské Státní dumy.
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V anglické Premier League 
dojde k zavedení cenových 
stropů vstupenek. Opatření 
se ale dotkne jen lístků pro 
fanoušky hostujícího soupe-
ře. Cenové maximum je na-
staveno na 30 liber. Novinka 
začne platit od příští sezony 
na tři roky.

Rozhodnutí je výsled-
kem dlouhodobé kampa-
ně, kterou vede sdružení 
fotbalových fanoušků. Ti 
dlouhodobě poukazují na to, 
že cena vstupenek v Premier 
League, zejména pro hostují-
cí příznivce, je příliš vysoká. 
V kampani požadovali maxi-
mální cenu ve výši 20 liber. 
Vlna protestů se zvedla poté, 
co Liverpool oznámil pláno-
vané zvýšení ceny vstupného 
až na 77 liber.

Jako jeden z prvních klubů 
se rozhodl ceny upravit 
Arsenal. Londýnský celek 
zveřejnil, že nově zaplatí 
fanoušci za vstupenku  
26 liber, což je nejméně v celé 
soutěži. Dosud stály lístky 
o čtyři libry více.

Premier League zlevní 
lístky pro příznivce hostů
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LidoVá zábaVa. Tento fanoušek považuje cenu vstupného 
ohlášenou Liverpoolem za hanebnou. 
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n Akcie japonské Sun Corporation, jejíž izrael-
ská dcera spolupracuje s FBI proti Applu, letí 
strmě vzhůru. Letošek pro ni přitom měl být 
propadák.

spekulanti sází na 
prolomení kódu applu

Izraelský soud zablokoval dohodu o plynovém poli 

Nejvyšší soud Izraele zablokoval dohodu o rozvoji ply-
nového pole Leviathan. Vláda loni kontrolu nad Levia-
thanem předala konsorciu firem Noble Energy a Delek 
Group a přiměla je prodat některá menší aktiva. Soud 
vznesl výhrady k ustanovení, v němž se vláda zavazuje, že 
v nadcházejícím desetiletí nebude v sektoru plynu měnit 
regulaci a že firmy za to urychlí rozvoj ložiska. K tak 
dlouhodobým rozhodnutím podle soudu nemá pravomoc. 
 více e15.cz

V Rangúnu se obchoduje s jediným titulem 

Tři měsíce od otevření se začalo obchodovat na nové 
barmské burze cenných papírů. Na otevření burzy 
v obchodní metropoli Rangúnu kladla důraz odcházející 
vláda, která vystřídala vojenskou vládu. Obchodovat se 
začalo s akciemi jediné zapsané firmy, investiční společ-
nosti First Myanmar Investment, která patří k největším 
společnostem v zemi. Zápis dalších pěti společností se 
připravuje. /čtk/ 

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,215

Čína 1 3,726

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,065

Chorvatsko 1 3,592

Japonsko 100 21,581

Kanada 1 18,264

Maďarsko 100 8,616

Norsko 1 2,851

Polsko 1 6,325

Rusko 100 34,827

Švédsko 1 2,920

Švýcarsko 1 24,888

Turecko 1 8,430

USA 1 24,267

Velká Británie 1 34,282

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 24. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 59,25 -0,17

ČEZ 408,10 0,02

Erste Bank 650,80 -0,76

Fortuna 85,00 1,19

Kofola 445,00 0,23

KB 5210,00 -0,38

NWR 0,18 5,88

O2 CR 250,90 0,24

Pegas 741,50 -1,13

Philip Mor. ČR 13 200,00 3,54

PLG 205,30 0,00

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 178,00 0,56

VIG 502,10 -0,81

Celkový objem (v tisících korun) 410 693,89

Akcie na pražské burze 24. 3. 2016 

tehdy propadly na polovinu 
hodnoty. 

Izraelští experti z firmy 
Cellebrite nejsou v byznysu 
žádným nováčkem. Jsou 
tvůrci forenzního systému 
používaného bezpečnostní-
mi složkami včetně vojska 
a rozvědky pro získání dat 
ukrytých v mobilních zaří-
zeních stejně jako mobilních 
technologií určených pro 
maloobchodníky. Podle vyjá-
dření firmy už umí Cellebrite 
získat data z operačního 
systému iOS 8, telefon aten-
tátníka ze San Bernardina 
byl ale vybaven softwarem 
o generaci mladším. 

O odblokování střelcova 
iPhonu dosud americké mi-
nisterstvo spravedlnosti svá-
dělo právní bitvu s Applem, 
když se úředníci snažili 
neúspěšně přimět firmu, aby 
telefon odblokovala sama.

Jaroslav Bukovský

Takřka o 25 procent vylétly 
od čtvrtka na tokijské burze 
akcie japonského softwaro-
vého vývojáře Sun Corpora-
tion poté, co si její dceřinou 
firmu najala americká FBI, 

aby prolomila bezpečnost-
ní kód společnosti Apple. 
Experti izraelské firmy 
Cellebrite mají zámořským 
vyšetřovatelům otevřít cestu 
k informacím z iPhonu, 
který patřil strůjci loňského 
masakru v San Bernardinu. 

Skokový nárůst hodnoty 
firmy během tří dnů  
a desetinásobnou aktivitu 
investorů na akciích Sun 
oproti normálu vyvolala in-
formace o smlouvě Cellebrite 
s federální agenturou, kterou 
izraelský deník Jedi’ot 
Achronot přinesl v závěru 
minulého týdne. Spekulanti 
vsadili především na renomé 
a příslib budoucího byznysu, 
které by případným úspě-
chem firma získala praktic-
ky přes noc. „Je to něco, co 

by takovou firmu okamžitě 
proslavilo,“ řekl pro agen-
turu Reuters Dan Guido, 
šéf firmy Trail of Bits. Ta je 
jedním z mnoha hráčů, kteří 
pracují na prolomení kódu 
na vlastní pěst. 

Pro Sun by případný 
úspěch izraelské dcery 
znamenal zadostiučinění za 
loňský říjen, kdy softwarový 
developer oznámil akcioná-
řům prudký propad hospo-
daření očekávaný manažery 
pro letošní rok. Akcie firmy 

čekání na spravedlnost. 
Vzhledem k odložení posledního 
stání není zřejmé, jak by soudní 
pře Applu a amerických úřadů 
dopadla. Fo
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Vývoj akcií Sun Corp  
( jen/akcie)
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/soud-v-izraeli-stopnul-dohodu-o-tezbe-plynu-vlada-dala-nesplnitelne-sliby-1283050


n Znalost výsledku 
s předstihem může 
fondům pomoci na 
měnovém trhu.

Zdeněk Pečený

Vlastní exit polly, tedy 
dotazování voličů ihned po 
opuštění volební míst-
nosti, má finančním 
žralokům pomoci 
k tučným pro-
fitům během 
červnového 
referenda 
o vystoupení 
Velké Britá-
nie z Evrop-
ské unie. 

Fondy chtějí 
využít mezery 
ve volebním zá-
koně, která zakazuje 
prognózovat výsledek 
během probíhajícího hla-
sování. Uspořádat vlastní 
výzkum však zakázáno 
není. Znát dopředu pravdě-
podobný výsledek hedge-
ovým fondům umožní 
uzavřít správné sázky na 

pohyb kurzu britské libry. 
Očekává se, že vystoupení 
z EU spustí oslabení libry 
vůči dolaru a naopak. „Je tu 
velký zájem o brexit jako 
investiční příležitost, pře-
devším ze strany americ-
kých fondů,“ citoval deník 
The Times anonymního 
brokera. 

Uspořádání vlastního 
exit pollu přijde ve 

srovnání s po-
tenciálními 

zisky velmi 
lacině. Podle 
britských 
médií by 
cena přišla 
na 100 až  

500 tisíc  
liber (3,4 až  

17 milionů 
korun) v závislosti 

na velikosti. „Když se 
potkám s manažery fondů, 
brexit je prvním dotazem. 
Také se nás ptají, které 
agentury veřejného mínění 
jsou podle nás nejlepší,“ 
citoval Times analytika, 
který si přál zůstat v ano-
nymitě. 

n Přehlídce v New Yor-
ku vévodily rozměrné 
SUV a obří limuzíny, 
vrátily se velké moto-
ry. Není čemu se divit, 
když Američané platí 
za litr benzinu jede-
náct korun.

Jaroslav Matějka

V Američanech se opět 
probudil hlad po velkých au-
tech. Podle společnosti JATA 
se například zdvojnásobil 
odbyt prostorného Dodge 
Grand Caravanu. Newyorská 
automobilová přehlídka 
nový trend jen potvrdila. 
Byl tu ohromný Lincoln 
Continental, vedle trůnil 
velký sedan Kia Cadenza, 
novinka v segmentu, který 
se poslední roky jen scvr-
kával. O kus dále stála nová 
generace Nissanu Armada. 

Opulentní SUV připomíná 
malý autobus. A do trendu 
zapadlo i britské Mini, které 
se předvedlo v „maxi“ prove-
dení. Samozřejmě nechyběly 
ani „muscle cars“ – třeba 
Chevrolet Camaro ZL1 o vý-
konu 640 koní. 

Do chodu autosalonu 
zasáhl i Donald Trump. Ford 
se stal jeho terčem už loni 
v červnu. Opakovaně mu 
vyčítal, že hodlá americké 
dělníky okrást o práci, pro-
tože brzy otevře nový závod 
v Mexiku. Podle deníku The 
Wall Street Journal chys-
tá Ford výstavbu závodu 
v mexickém San Luis Potosí 
s roční produkcí 350 tisíc 
aut. Investice bude ve výši  
1,5 miliardy dolarů. 

V New Yorku na to zarea-
goval šéf automobilky Mark 
Fields. Několikrát zopakoval, 
že Ford je globální společ-
nost. Bude vždy investovat 
tak, aby zůstal konkuren-

ceschopný. Od roku 2011 
investoval v USA 10 miliard 
dolarů a zaměstnal více než 
25 tisíc lidí. „Během příš-
tích čtyř let pak plánujeme 
investovat v zemi další čtyři 
miliardy dolarů.“ 

Rychle se blíží nástup 
technologických společností 
Apple, Google a dalších do 
automobilového odvětví. 
Tradiční výrobci se toho obá-
vají stále víc. V New Yorku se 
ale ukázalo, že ne všichni. 

Šéf aliance Renault-Nis-
san Carlos Ghosn velký 
respekt necítí: „Firmy jako 
Apple, který v současnosti 
vyvíjí samořiditelné auto, 
se nebudou chtít pouštět do 
produkce aut. Ziskový poten-
ciál je malý. Společnosti ze 
Silicon Valley upřednostní 
možnost stát se dodavateli 
řešení s vysokou přidanou 
hodnotou.“

Autor je spolupracovníkem redakce

newyorský autosalon  
se vrátil do minulosti

www.e15.cz | 13 |

Do  
částky

500  
tisíc

liber by se mělo vejít 
uspořádání vlastního  

exit pollu.  

Zhruba 250 čelných představitelů byznysu podpořilo kampaň 
za vystoupení Británie z Evropské unie. Uvedla to skupina Vote 
Leave, která brexit podporuje. Podnikatelé tak chtějí vyvažovat 
názor, že britské firmy jsou pro setrvání v EU. Na seznamu Vote 
Leave podporujících odchod z unie jsou například bývalý generální 
ředitel bankovní skupiny HSBC Group Michael Geoghegan, 
šéf řetězce hotelů a pivnic J D Wetherspoon Tim Martin nebo 
zakladatel nyní zkrachovalé sítě prodejen mobilních telefonů 
Phones 4U John Caudwell.

Brexit podpořilo  
250 byznysmenů

Začarovaný 
kruh
Intervenční kurz koruny 
vůči euru již platí přes dva 
roky a trh až na pár výjimek 

akceptuje, že závazek ČNB 
držet korunu uměle podhod-
nocenou za jakoukoli cenu 
je neprůstřelný. Nyní jsou 
tématem číslo jedna pro cen-
trální bankéře v celé Evropě 
negativní úrokové sazby. Proč 
se o nich vůbec v tuzemských 
kruzích začíná intenziv-
ně hovořit? Kvůli podpoře 
ekonomiky těžko. Negativní 
sazby na straně jedné nezvýší 
objem poskytnutých úvěrů 
firmám ani domácnostem, 

na straně druhé buď ublíží 
střadatelům (pokud by banky 
přenesly negativní sazby na 
vklady), nebo sníží stabilitu 
bankovního sektoru (pro-
střednictvím nižší ziskovosti 
bank). Jediným důvodem, 
proč by v budoucnu mohla či 
spíše musela ČNB negativní 
sazby zvažovat, je utlumení 
poptávky po české měně nebo 
chcete-li, snížení objemu pro-
středků nutných k udržování 
intervenčního kurzu. Jak velké 

jsou a budou tržní tlaky na 
posílení koruny, je do značné 
míry ovlivněno tím, jak trh 
vnímá sílu protivníka, pevnost 
a dlouhodobost jeho závazku. 
A protivník (ČNB) si nemůže 
dovolit vynést do éteru jaké-
koli důvody k pochybnostem 
o svých nekonečných možnos-
tech intervencí. Prohlásit, že 
negativní sazby nechceme, ale 
naše možnosti intervenovat 
nejsou neomezené, je stejné, 
jako když budeme tváří v tvář 

hladovému medvědovi tvrdit, 
že se jej nebojíme, ale pokud 
se k nám přiblíží ještě o krok, 
tak nás může bez jakéhokoli 
odporu sežrat i se svačinou 
v chlebníku. Doufejme, že trhy 
neudělají to, co by bezpochy-
by udělal medvěd, a pokles 
sazeb do záporu zůstane na-
dále málo pravděpodobným 
scénářem.

Autor je hlavním  
investičním stratégem Cyrrusu

Z parketu

Marek Hatlapatka

hedgeové fondy 
chtějí vydělat na 
britském referedu

vítěz. Tradičně 
bylo v rámci 
newyorského 
autosalonu 
vyhlášeno světové 
auto roku. Pro rok 
2016 se jím stala 
energická Mazda 
MX-5. 
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n Historické město 
bude sloužit jako 
základna k dalším 
úderům na Islámský 
stát. Prezident Bašár 
Asad dosáhl propa-
gandistického vítěz-
ství, které mu může 
pomoci k politickému 
přežití. 

Karolína Flaszová

Syrské vládní síly dosáhly 
významného vítězství nad 
Islámským státem. Za po-
moci ruské vzdušné podpory 
se jim podařilo definitivně 
vytlačit militanty z Palmýry. 
Dobytí města na spojnici 

mezi Damaškem a syrský-
mi baštami teroristů může 
podle některých názorů 
znamenat začátek konce 
teroristické organizace. 

IS unikátní město se 
starobylými skvosty ovládl 
loni v květnu a zničil část 
památek, čímž šokoval celý 
svět. „Palmýra byla v prů-
běhu století zdemolována 
nejednou. Znovu ji obnovíme 
tak, že bude pro svět pokla-
dem kulturního dědictví,“ 
prohlásil Asad. Podle památ-
kářů jsou škody menší, než 
se experti obávali. 

Během bojů padly při-
nejmenším čtyři stovky 
islamistů. Jejich porážka 
v Palmýře přichází tři 
měsíce poté, co byli vyhnáni 
z Ramádí v sousedním Iráku.

IS ztrácí teritorium i jinde, 
jeho nepřátelé se snaží pře-
rušit spojení mezi hlavními 
centry militantů v Sýrii 
a Iráku a přiblížit 
se k nim. Palmý-
ra má podle 
syrské armády 
sloužit jako 
základna 
pro výpady 
na pozice IS 
v Rakce a Dajr 
az-Zauru. 

Irácké síly před 
pár dny uvedly, že 
s pomocí amerických 
leteckých úderů a Kurdů 
zahájily první fázi operace 
k vytlačení radikálů z Mo-
sulu, město chtějí dostat 
pod kontrolu do konce 
roku. Někteří odborníci ale 

pochybují o tom, zda je na to 
místní armáda připravena. 
Objevují se také varování, že 

územní ztráty mohou 
IS motivovat k dal-

ším teroristic-
kým útokům 

v Evropě, aby 
dokázal svou 
sílu. 

Asad si 
nynějším 

úspěchem 
zajistil lepší 

pozici pro vyjed-
návání o setrvání 

v čele Sýrie. Dobytí 
historického města mu 
může u světové veřejnosti 
pomoci vylepšit obraz, místo 
krvavého diktátora se pasuje 
na ochránce kultury. „Dará, 
Aleppo a Damašek mají větší 

strategický význam. Ale Pal-
mýra je nesmírně důležitá 
pro propagandu,“ řekl al- 
-Džazíře libanonský polito-
log Imád Salamej. 

Moskva zdůrazňuje, že 
vítězství by nebylo možné 
dosáhnout bez její pomoci. 
Ocenění se dočkala i na 
Západě. „Pokud Putinova 
vojska pomohla dostat 
maniaky z Palmýry, pak 
(a bolí mě to přiznat) je to 
Rusům velmi ke cti,“ napsal 
pro Daily Telegraph londýn-
ský starosta Boris Johnson. 
Kreml znovu potvrdil, že 
navzdory stahování velké 
části ruského kontingentu 
z blízkovýchodní země hodlá 
pokračovat v bojové pomoci 
režimu v Damašku.
 Sledujte E15.cz

asad dobyl poničenou Palmýru
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Po bitvě. Syrská armáda „dočišťuje“ ulice Palmýry poté, co se jí podařilo z města vypudit radikály z IS. Vojákům se přitom naskytl i takový pohled jako v historickém 
muzeu, kde co nebylo ukradeno, bylo rozbito či rozerváno.

Moskva
zdůrazňuje, že vítězství 

by nebylo možné 
dosáhnout bez 

její pomoci. 

n Proud běženců mí-
řících přes Řecko na 
sever Evropy očividně 
zpomaluje.

Do přístavu Pireus, kam do-
nedávna připlouvaly denně 
řádově stovky uprchlíků, 
jich včera z řeckých ostrovů 
dorazilo jen 17. Po uzavření 
hranic s Makedonií v Řecku 
běženci zůstávají. Korespon-
dentka listu The Guardian 
s odvoláním na prohlášení 

vlády informovala o více než 
50 tisíc běžencích.

V provizorním táboře 
Idomeni na řecko-makedon-
ské hranici, který úřady po-
stupně evakuují, zůstává asi 
11 400 lidí. Dalších více než 
14 400 běženců je v Aténách, 
4300 na egejských ostrovech 
a zbytek pak v jiných částech 
země. Podle zpravodajské-
ho serveru Ekathimerini 
je v provizorním táboře 
v přístavu Pireus u Atém 
ubytováno 5300 lidí.

EU s cílem zastavit migrač-
ní proud uzavřela s Ankarou 
dohodu, jejíž součástí je 
i vracení běženců zpět do 
Turecka. Očekává se, že první 
vyhoštění by se mělo usku-
tečnit okolo 4. dubna.

Úbytek běženců je znát 
i na tureckém pobřeží, odkud 
se vydávají na plavbu na řec-
ké ostrovy. Zatímco v Izmiru 
byli běženci kdysi všudypří-
tomní, nyní jsou noclehárny, 
levné hotely i prostranství 
u mešit prázdné. /čtk/

v Řecku je 50 tisíc běženců

ProtESt. Přestože řecké úřady postupně tábor Idomeni evakuují, 
střety nespokojených lidí s policií jsou tu na denním pořádku. 
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Působení společnosti Heaton na evropském trhu 
se stále rozšiřuje. S jejím růstem přicházejí i organi-
zační změny. Do funkce výkonného ředitele pro 
celou skupinu Heaton byl jmenován Jan Frederik 
Mehner, který ve funkci nahradil zakladatele spo-
lečnosti MUDr. Jaromíra Friče.
Jan Frederik Mehner má za sebou devítileté půso-
bení v německé farmaceutické společnosti Helm 

AG, kde zastával různé pozice od produktového 
manažera, vedoucího oddělení marketingu až 
po vedoucí funkci ve strategickém nákupním 
oddělení. Kromě rychlého osvojení základů české-
ho jazyka je jeho úkolem pokračovat v pozitivním 
trendu rozvoje společnosti Heaton jak na zave-
dených trzích České a Slovenské republiky, tak 
i na nových trzích Rumunska, Slovinska a Bulharska.

Organizační změny ve společnosti Heaton

NA POZICI VÝKONNÉHO 
ŘEDITELE EXPANDUJÍCÍ 
FARMACEUTICKÉ SPOLEČNOSTI 
HEATON BYL JMENOVÁN 
JAN FREDERIK MEHNER.

1_2_heaton.indd   1 24.3.2016   13:11:05
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Na nejméně sedmdesát mrt-
vých a přes 340 zraněných 
vzrostla bilance nedělního 
útoku sebevražedného 
atentátníka v pákistánském 
Láhauru. Většina obětí 
jsou ženy a děti, dětí podle 
místních médií zahynulo 29. 
K útoku se přihlásila organi-
zace Džamáate Ahrár, která 
je jednou z frakcí radikální-
ho hnutí Tálibán.

Útočník, který se odpá-
lil v parku na předměstí 
desetimilionového Láhauru, 
metropole Paňdžábu, největ-
ší a nejbohatší pákistánské 
provincie, měl podle prohlá-
šení úřadů asi 20 kilogramů 
trhaviny. Měl také batoh se 
šrouby, které ničivý efekt 
nálože ještě zvýšily. „Pro-
vedli jsme útok v Láhauru, 
protože naším cílem jsou 
křesťané,“ uvedla organizace 
Džamáate Ahrár. Ta rovněž 
pohrozila, že je připravena 

provést další útoky, mimo 
jiné i na školy.

Provinční vláda hned 
po útoku nařídila uzavře-
ní všech veřejných parků 
a vyhlásila třídenní smutek. 
Obchody na láhaurské hlavní 
nákupní třídě jsou zavřené.

Armádní a vládní zdroje 
včera oznámily, že v Paňdžá-
bu bude zahájena operace 
zvláštních sil proti islám-
ským radikálům. Specialisté 
dostanou mimořádné pra-
vomoci, aby mohli provádět 
útočné akce a výslechy 
podezřelých. „Podrobné 
podmínky teprve budou sta-
noveny. Jde o některé právní 
otázky, ale vláda i armáda 
jsou na stejné straně,“ sdělil 
nejmenovaný bezpečnostní 
zdroj z Láhauru.

Křesťané tvoří asi dvě pro-
centa z 200 milionů občanů 
Pákistánu. Většina Pákistán-
ců jsou sunnité. /čtk/

v Láhauru zahynulo 
sedm desítek lidí

Mexická policie zatkla ve 
městě Oaxaca na jihu Me-
xika údajného finančního 
šéfa mocného drogového 
kartelu Sinaloa Juana 
Manuela Álvareze Inzun-
zu (na snímku). Álvarez 

Inzunza byl hned mexickou 
policií obviněn z toho, že 
pro kartel zajišťoval praní 
špinavých peněz v zahrani-
čí. Čtyřiatřicetiletý Álvarez 
Inzunza zvaný „král Midas“ 
podle médií každý rok 

vypral 300 až 400 milionů 
dolarů.

V lednu byl zatčen šéf 
kartelu Joaquín Guzmán. 
Na svobodě je zatím druhý 
boss jednoho z nejmocněj-
ších zločineckých syndiká-
tů Latinské Ameriky Ismael 
Zambada García.

Kartel Sinaloa operuje na 
hranicích mezi USA a Mexi-
kem, kde byl minulý týden 
objeven 380 metrů dlouhý 
tunel pro pašování drog. 
Ten začínal v restauraci ve 
městě Mexicali na mexické 
straně a končil v kaliforn-
ském Calexiku. Policie 
v něm zadržela pět lidí s ba-
líkem marihuany. Podob-
nou cestou se pašují i tvrdší 
drogy včetně kokainu.

Kromě pašování drog je 
kartel zapleten i do produk-
tového pirátství, obchodu 
s lidmi a vyžadování výpal-
ného. /čtk/

Policie má dalšího 
šéfa kartelu Sinaloa V Číně zatkli příbuzné 

disidenta a kritika vlády 
Čínské úřady zadržely 
sourozence disidenta 
a spisovatele Čang Pchin-
ga kvůli článku, který 
Čang napsal o zatčení 
jednoho ze svých kolegů. 
Čang, který žije v Ně-
mecku, řekl, že jeho dva 
bratři a sestra byli zadr-
ženi, když přijeli do města 
Tuo-fu na oslavu otcových 
narozenin. Čang míní, že 
ho tak úřady chtějí donu-
tit vzdát se pravidelných 
textů pro Deutsche Welle.

Egypt chce zprivatizovat 
některé banky a firmy
Egyptský premiér Šarif 
Ismáíl v neděli v parla-
mentu představil program 
oživení ekonomiky a zís- 
kání zahraniční pomoci 
a investic. Součástí plánu 
je zavedení DPH a pri-
vatizace některých bank 
a státních podniků. /čtk/

Krátce



Žalobci by měli mít 
větší odpovědnost. 
Chybí k tomu ale vůle
n Docent Právnické fakulty UK, šéf komise pro trestní  
právo Legislativní rady vlády a také advokát a spoluzakladatel 
Unie obhájců. Tomáš Gřivna patří mezi nejvlivnější právníky 
v zemi i proto, že může zasahovat do podoby zákonů. Kritizuje 
novou předlohu o státním zastupitelství, která z nejvyššího 
žalobce učiní mocného prokurátora. U další důležité normy 
o trestní odpovědnosti právnických osob je zastáncem možnosti 
vyvinění.

Pavel Otto
 
 Zákon o trestní postiži-

telnosti firem, samospráv, 
družstev nebo politických 
stran platí od ledna 2012. 
Je tak zásadní změna, kte-
rou schválila Poslanecká 
sněmovna, tedy odpověd-
nost ne za vyjmenované 
delikty, ale prakticky 
za celý trestní zákoník, 
nutná?
Otázka je, jestli je nutná, 
nebo vhodná. Vhodná je 
proto, že odstraňuje dispro-
porce mezi různými typy 
právnických osob: jedny stí-
hat lze, jiné ne. U fyzických 
osob tomu tak není. Jde o to, 
aby si i firmy byly rovné před 
zákonem. Současná úprava 
například neobsahuje trest-
né činy proti životu a zdraví, 
takže nemocnice nepodléha-
jí takovéto silné regulaci. I ve 
Francii a jinde se na právnic-
ké osoby zpočátku vztahova-
la jen část paragrafů, nyní to 
jsou téměř všechny. Kromě 
toho si už české orgány činné 
v trestním řízení na nový 
zákon částečně zvykly. To 
jsou důvody pro rozšíření 
kriminalizace. Pro mne je 
podstatné to, že pokud se 
rozšiřuje okruh deliktů a kri-
minalita se zvýší, sněmovna 
přijala možnost vyvinění. 
A to u všech kategorií mož-
ných viníků, nejen u zaměst-
nanců.

  Vydavatelé periodik 
nebo provozovatelé zpra-
vodajských serverů jsou 
proti tomu, aby ve výčtu 
trestných činů byla pomlu-
va. Jaký na to máte názor? 
Nevidím důvod, proč by 
tam neměla být. Pokud 
jako redaktor přepíšete 

anonymní dopis, aniž byste 
danou osobu kontaktoval, 
a v redakci nebude systém, 
který zabrání tomu, aby váš 
článek v takovéto nehotové 
podobě vyšel? Je opravdu 
minimum případů, kdy byli 
novináři stíháni za pomlu-
vu. Osobně řadím pomluvu 
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mezi závažnější trestné 
činy, protože dosažení 
nápravy je často mnohem 
obtížnější než u majetko-
vé ujmy. Navíc v českém 
právním řádu je pomluva 
vymezena jen velmi úzce. 
Naopak v zahraničí je to 
velmi široký pojem. V mno-
ha zemích je trestným 
činem i urážka na cti.

 
 Co princip přičitatelnos-

ti? Jak ho má chápat právní 
laik?
Jde o to, že právnická osoba 
je v zásadě fikce, jejímž 
jménem někdo jedná. Takže 
bylo potřeba vymezit okruh 
osob, za jejichž jednání 
bude postihována právnická 
osoba. Nově má platit, že 
bez ohledu na to, kdo z firmy 
nebo samosprávy trestný čin 
spáchal, bude mít právnická 
osoba možnost se vyvinit. 
Platit to má i pro vedoucí 
pracovníky či statutární 
orgány. Pokud například lé-

kař zaviní z nedbalosti smrt 
pacienta a v dané nemocnici 
bude prokazatelně fungovat 
preventivní systém, jak tomu 
předcházet, neměla by být 
stíhána celá nemocnice, ale 
jen lékař. Totéž má platit pro 
dopravní firmu, jejíž řidič 
způsobí nehodu pod vlivem 
alkoholu.

 
 Patříte mezi zastánce 

institutu vyvinění, přesvěd-
čil jste o tom i některé členy 
ústavně-právního výboru. 
Ne celá právnická obec ale 
s vámi souhlasí. Proč?
Ministr spravedlnosti po-
slancům tvrdil, že vyvinění 
brání některé mezinárodní 
závazky. Ve skutečnosti je to 
tak, že o vyvinění nehovoří, 
což neznamená, že ho zaka-
zují. S dalším protiargumen-
tem přišli státní zástupci, 
podle nichž bude k vyvinění 
firem docházet automa-
ticky. To také není pravda, 
protože se budou přezkou-
mávat všechny podmínky 
nutné pro vyvinění. Určité 
obavy vyjadřuje i předseda 
Nejvyššího soudu Pavel 
Šámal. Ten je přesvědčený, 
že by ustanovení mohlo být 

 Osobně mi vadí 
hlavně centralizace 
a koncentrace 
moci do rukou 
nejvyššího státního 
zastupitelství, 
respektive jeho šéfa.



 
 Podle statistik roste 

v Česku počet stíhaných fi-
rem nad evropský průměr. 
Očekával jste takový vývoj?
Zákony se nepřijímají 
jen z formálních důvodů, 
takže očekávatelné to 
bylo. I systém vzdělávání 
soudců a státních zástupců 
je v Česku poměrně dobrý, 
takže nový zákon začali 
poměrně záhy aplikovat. Za 
čtyři roky byla odsouzena 
necelá stovka právnických 
osob, naopak dvacet jich 
bylo obžaloby zproštěno. 

Určité problémy s tím ale 
mají soudy, které ne vždy 
správně vyhodnotí přiči-
tatelnost deliktů. Otázkou 
také je, jak si s tím poradí 
vyšší soudy. Firmy se zatím 
moc neodvolávaly, případy 
byly jednoduché. Doufám, 
že hlavně u velkých společ-
ností, jako je Česká pošta 
nebo Metrostav, které mají 
prostředky na to, aby se sou-
dily, se dočkáme judikatury.

 
 V posledních letech 

roste aktivita některých 
státních zástupců, lze 
hovořit až o aktivismu. 
Nedostanou do ruky příliš 
razantní zbraň v podobě 
dalších paragrafů proti 
firmám?
Mám dojem, že by si rádi 
určovali, kterou firmu by 
obvinili a kterou ne. Ale 
dost je svazuje zásada, 
podle níž mají povinnost 
stíhat všechny trestné činy, 
o nichž se dozvědí. Existuje 
ale opačný princip prosa-
zovaný nejvyšším státním 
zástupcem, podle něhož by 
si žalobci skutečně mohli 
případy vybírat. Argu-
mentem je nutnost stíhat 
právnické osoby, které jsou 
jen prázdnými schránkami, 
a nelze proti nim uplatňo-
vat sankce. Je možné, že 
to bude prosazeno v rámci 
rekodifikace trestního říze-
ní. Neodsuzuji to, ale velmi 
by záleželo na nastavení 
pravidel, protože jinak by 
mohla nastat nekontrolo-
vaná libovůle. To by bylo 
velmi nebezpečné.

 
 Další důležitý zákon 

je nová norma o státním 
zastupitelství. Jako spolu-
zakladatel Unie obhájců, 
který mimo jiné zastupuje 
jednoho z trojice exposlan-
ců v kauze Nagyová, jste 
vůči němu kritický. Je jeho 
největší slabinou absence 
dohledu nad protikorupč-
ním speciálem?
Slabších míst je tam více. 
Osobně mi vadí hlavně 
centralizace a koncentrace 
moci do rukou nejvyššího 
státního zastupitelství, re-
spektive jeho šéfa. Po roce 
1989 bylo snahou rozmělnit 
moc prokurátorů a nyní se 
k tomuto modelu vracíme. 
Tím, že škrtnete dvě vrchní 
státní zastupitelství, si to 
nejvyšší přímo sáhne na 
krajská a okresní. Bude 
chybět filtr. Kromě toho 
se stávalo, že z některých 
kauz bylo jedno z vrchních 
zastupitelství vyloučeno 

a pak to převzalo to druhé. 
To už také nebude možné. 
Velké případy s přesahem 
do politiky a ekonomiky 
bude řešit jen protikorupč-
ní speciál. A ten si bude 
moci kauzy s vysokou mí-
rou benevolence vyzobávat.

 
 Co ustanovení, že nej-

vyšší státní zástupce má od 
platnosti zákona zůstat ve 
funkci ještě sedm let, za-
tímco krajští žalobci skončí 
za jeden či dva roky? 
I k tomu měla vážné výhrady 
Legislativní rada vlády. To 
přechodné období, kdy bude 
moci nejvyšší státní zá-
stupce s kýmkoli pod sebou 
hýbat, může být nebezpečné. 
Až se zruší vrchní zastu-
pitelství, jejich pracovníci 
přejdou pod to nejvyšší, ale 
nikde se neříká, jak s nimi 
bude naloženo. Podobně 
nebezpečné může být i hod-
nocení žalobců. Má sloužit 
jen k tomu, aby mohli být 
povyšováni? Nevím. O kaž-
dém se budou shromažďovat 
informace, na každého bude 
složka.

 
 Na druhé straně za ně-

které zásahy a neadekvátní 
postupy policie či nepo-
vedené případy nenesou 
žalobci odpovědnost. Mělo 
by se to změnit?
Čím méně odpovědnosti, tím 
snazší rozhodování. Pokud 
jde například o zjevně nevy-
argumentované obžaloby, 
jednoznačná odpovědnost 
v návrhu zákona určitě chy-
bí. Mělo by se o tom znovu na 
odborné úrovni diskutovat. 
Není k tomu ale vůle.

vzdělávání zaměstnanců, 
jasně definovaná odpověd-
nost jednotlivců, kontrola 
systémem čtyř očí, vyvození 
pracovněprávních důsledků 
při pochybení. Je ale třeba, 
aby to byl živý organismus 
schopný přizpůsobovat 
se změnám. Sepsat etický 
kodex stačit nebude.

 
 Kde firmy naleznou ně-

jaký návod, metodiku? 
Bohužel žádné návody zatím 
v Česku neexistují. V důvo-
dové zprávě návrhu novely 
zákona se sice píše o tom, 
že compliance programy 
přinesou firmám zvýše-
ní nákladů, co přesně ale 
znamenají, tam nestojí. Stát 
to zatím nijak nedefinoval 
a není ani žádný náznak, 
že by se k tomu chystal. Ve 
Velké Británii nebo v Itálii to 
mají na starosti ministerstva 
spravedlnosti a vnitra. Není 
to jednoduchá záležitost, 
protože univerzální a po-
drobnou metodiku vyhovují-
cí všem právnickým osobám 
si nedovedu představit. 
Určitý rámcový návod, co 
by měly udělat, by ale stát 
vypracovat měl.

zneužíváno. Například tak, 
že do firmy bude nastrčen 
nějaký statutár, chcete-li 
obětní beránek, který bude 
označen za viníka, zatímco 
firma poukáže na to, že má 
zavedený preventivní systém 
a tím bude z obliga. Toto ne-
bezpečí vnímám. Je na policii 
a žalobcích, aby prokázali, 
zda systém nebyl vytvořený 
jen na papíře a byl skutečně 
funkční. Pokud tomu tak 
nebude, pak se vyvinění na 
firmu vztahovat nemůže. 
Tento model mají i jiné země. 
A pravda, mnoho jiných 
alternativních řešení není.

 
 Co konkrétně musí 

firma udělat, aby měla 
možnost se z jednání ať už 
někoho z vedení nebo řado-
vých zaměstnanců vyvinit?
Ve světě se tomu říká com-
pliance programy. Jde o tři 
základní soubory opatření: 
preventivní, detekční a re-
aktivní. Nejprve si musíte 
zanalyzovat možná rizika 
porušení zákona, nastavit 
nástroje, jak je odhalovat 
a předcházet jim, a nakonec 
jak tato rizika odstraňovat. 
Je to například efektivní 
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Vystudoval 
Právnickou 
fakultu 
Univerzity 
Karlovy 
a Policejní 
akademii.  
Od roku 2004 je 
vysokoškolským pedagogem, 
o šest let později byl 
jmenován docentem UK 
v oboru trestní právo, 
kriminologie a kriminalistika. 
Publikoval desítky článků, je 
spoluautorem řady učebnic. 
Jako advokát asistuje 
u většiny velkých případů jako 
Nagyová, OKD, Promopro, Vít 
Bárta či vynášení informací 
z BIS.

Tomáš 
Gřivna (40)
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 Čím méně 
odpovědnosti, tím 
snazší rozhodování. 
Pokud jde 
například o zjevně 
nevyargumentované 
obžaloby, 
jednoznačná 
odpovědnost v návrhu 
zákona určitě chybí.



Babiš udělal 
z ANO hradní  
stranu
Navzdory prvnímu dojmu 
pronesl Andrej Babiš minulý 
týden ve sněmovně skutečně 
významný projev. Ne že by-
chom se dozvěděli něco pře-
vratného o farmě Čapí hníz-
do. Velmi výrazně se ovšem 
změnilo hnutí ANO. A také 
bylo možné zahlédnout bu-
doucnost českého veřejného 
prostoru. A že to tedy nebyl 
hezký pohled. 

Popořadě. Andrej Babiš 
mluvil na mimořádné sně-
movní schůzi svolané kvůli 
kauze Čapí hnízdo dlouho. 
Nemluvil ale téměř vůbec 
o farmě a evropské dotaci. 
Místo toho přednesl cosi 
jako 90minutovou syntézu 
všeho svého předvolebního 
i povolebního křiku. Vylíčil 
v černých barvách celé čtvrt-
století porevolučního vývoje 
s jednou jedinou, o to však 
nápadnější výjimkou. Zcela 
neposkvrněn vyšel z Babi-
šova výkladu dějin Miloš 
Zeman. Jako by na něj a jeho 
roli šéf ANO zapomněl. 

Nezapomněl. Dokonce je 
jisté, že  kdyby chtěl, dokázal 

by Babiš barvitě vylíčit věci, 
jako byla opoziční smlouva 
či privatizace bank v čele 
s IPB a tak dál. Jenže on 
nechtěl. Tím udělal z hnutí 
ANO hradní stranu. Aby to 
bylo ještě nápadnější, pod-
kouřil Zemanovi v násled-
ných rozhovorech bezvý-
hradnou podporou jeho 
čínské politiky a pak je tady 
samozřejmě ten plánovaný 
prezidentský křest zvířátek 
na Čapím hnízdě. Podnika-
telský étos Babišova hnutí 

byl definitivně nahrazen 
étosem hradním.

Pro Babiše tento posun 
není složitý. Jak vyplynulo 
ze sněmovního projevu, jeho 
vidění světa je tomu Zema-
novu velmi blízké. Babiš zce-
la důsledně dělí společnost 
na lidi, které má koupené on, 
a na ty, které má koupené ně-
kdo jiný. Pro svobodnou vůli 
nebo demokratické procesy 
v tomto světě není místo. Ti, 
které má koupené on, se však 
netěší žádné zvláštní úctě, 

jsou prostě součástí soukolí. 
Bylo to vidět i na Babišově 
chování vůči místopředsed-
kyni ANO a první místo-
předsedkyni sněmovny 
Jaroslavě Jermanové, která 
schůzi předsedala. Miroslav 
Kalousek se s ní alespoň 
hlasitě hádal. Šéf ANO ji 
ignoroval. Když se jej snažila 
usadit do slušnějších kolejí 
parlamentní diskuze, prostě 
mluvil dál, aniž ji vzal na vě-
domí. Však také Jermanová 
po chvíli poslušně zmlkla. 

Podobné vidění, dělící 
svět tlustou a neprůchodnou 
čarou na „my“ a „oni“, vládne 
i Hradu. Ničení vlajek podél 
cesty čínského prezidenta 
do Lán či jejich trucovité 
nahrazování tibetskými není 
kdovíjakým hrdinstvím, ale 
také to není žádný atentát. 
Přesto hlava státu (ústy 
mluvčího) označuje strůj-
ce těchto protestů i jejich 
sympatizanty za „fašizující 
Čecháčky“ a TOP 09, jejíž 
starosta Prahy 6 si dovolil 
proti vlajkám na Evropské 
ulici protestovat, za „extre-
mistickou stranu“.

Vzhledem k tomu, že Ze-
man i Babiš obývají čelná 
místa žebříčků popularity, 
je jejich vliv na veřejnou 
debatu enormní. Pokud ještě 
výrazněji spojí síly a dále 
vyostří dělení jejích účastní-
ků na dva tábory, nejspíš jim 
to zajistí dobré volební vý-
sledky. Ale dopad na kvalitu 
českého veřejného prostoru 
bude drtivý. 

Komentář

Martin Čaban

Babiš důsledně dělí 
společnost na lidi, 
které má koupené 
on, a na ty, které má 
koupené někdo jiný. 
V tom je jeho pohled 
blízký Hradu.

Tvář dne 

 Pokud Putin pomohl dostat 
maniaky z Palmýry, pak (a bolí 
mě to přiznat) je to Rusům ke cti,

řekl londýnský starosta  
Boris Johnson 
str. 14
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Pelikán do zoo?
Vláda bude zítra na svém jednání ve svérázné situaci. 
Má schválit návrh zákona o státním zastupitelství, který 
ve sněmovně nemá šanci projít ani přes koaliční poslance. 
Ministr spravedlnosti Pelikán přišel s verzí, která dále 
posiluje již tak velmi mocná státní zastupitelství a oslabu-
je jejich kontrolovatelnost. A vytváří speciální úřad, který 
bude zcela bez kontroly. 

Nikdo nemůže zůstat klidný při představě, že by ho jednou 
obsadil tak zběsilý mančaft, jaký dnes sedí třeba na vrch-
ním státním zastupitelství v Olomouci. Tomu musel 
minulý týden hodit na hlavu stíhání spousty osob a firem 
v kauze státních IT zakázek i nejvyšší zástupce Zeman, 
který jinak drží nad Ištvanem a spol. ochrannou ruku. 
Poslanci v zákoně nenechají kámen na kameni a výsled-
kem bude paskvil. Jestli jde Pelikán s takovým návrhem 
do vlády, tak buď žije zcela mimo realitu, nebo je to exot, 
který patří do zoo jako ulítlí ibisové.
 Pavel Páral

| 18 | názory a komentáře
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n Irský herec Colin 
Farrell se ve světě 
velkého filmu pohybu-
je od roku 2002, kdy 
se ukázal ve Spielber-
gově sci-fi Minority 
Report, válečné akci 
Hartova válka a thril-
leru Telefonní budka. 
Další ohlas mu při-
nesla černá komedie 
V Bruggách, za niž 
získal Zlatý glóbus. 
Za novinku Humr byl 
nominován na Evrop-
skou filmovou cenu. 

Iva Přivřelová

 Dystopická romance 
Humr se odehrává ve světě, 
kde si každý nezadaný 
musí najít partnera, jinak 
bude proměněn ve zvíře dle 
svého výběru. Váš hrdina 
David si zvolil humra, jaké 
zvíře byste si vybral vy?
Nějaké, které umí létat. Ně-
kdy mám sny, v nichž létám. 

 Humra natočil Řek 
Jorgos Lanthimos, který 
má prý dost neobvyklý styl 
práce. Čím je specifický?
U většiny projektů, na kte-
rých jsem pracoval, zažijete 
určité množství zkoušek 
a konverzací s režisérem 
a scenáristou, projdete pro-
cesem podrobného studo-
vání a osvojování materiálu 
na základě dlouhých debat 
o postavách, jejich historii 
a situaci. Jorgos vůbec nic 
z toho nedělá. 

 Bylo těžké si na to zvyk-
nout?
Ani ne. Neměli jsme zakázá-
no si sami vymýšlet zázemí, 
postoje a city svých postav, 
i když já to nedělal. Všichni 
protagonisté Humra jsou 
vlivem patriarchální společ-
nosti, v níž žijí, emocionálně 
ztlumení, omráčení, jako 
by se svých citů a svých 
kritérií pro výběr partnera 
zřekli. Proto nemělo smysl 
podporovat partu herců, 
aby vzájemně rozebírali, co 
jejich postavy cítí. Humr 
není současný film, ovšem 
ani staromódní. Není ani na-
turalistický, násilně vložený 

Vím, že mám sakra štěstí

naturalismus by jen neutra-
lizoval krásu a trapnost toho 
všeho. Takže bylo dobře, že 
nás Jorgos držel v nevědo-
mosti. Museli jsme o to víc 
být na natáčení duchem pří-
tomní. Nejlepší způsob, jak 
dostát výjimečnosti scénáře, 
bylo dělat toho co nejméně 
a prostě dodržovat, co bylo 
na papíře.

 Jak se vám po takovém 
zážitku vracelo k normální 
práci?
Snadno. Rád pracuji s různý-
mi režiséry, kteří používají 
různé způsoby, jak příběh 
dostat na plátno. Někteří 
rádi zkouší tři týdny, někteří 
zkouší dva dny, někteří 
s vámi chtějí mluvit ve tři 
hodiny ráno a pořád vám 
píšou e-maily. Někteří jako 
Jorgos nebo Woody Allen 
nechtějí o scénáři mluvit 
vůbec. Rád mezi těmito styly 
přeskakuji. 

 Pro roli Davida jste se 
i fyzicky změnil, nabral jste 
kilogramy a nechal jste si 
narůst knírek. Proč?
Pomohlo mi to vcítit se do 
role. Moje tělo bylo najed-

nou dost jiné, cizí, což se 
hodilo. Vypadám ve filmu 
jako Jorgosův spoluscenáris-
ta Efthymis Filippou. Je to 
náhoda, knírek a kila jsem 
si pořídil ještě předtím, než 
jsem ho potkal. Efthymis byl 
celou dobu na place a někdo 
tam po něm chtěl autogram, 
protože si myslel, že to jsem 
já. Eftymis mu samozřejmě 
řekl, že se spletl. 

 Proč jste vlastně chtěl 
hrát v Humrovi? Zaujala 
vás ta neobvyklá zápletka, 
nebo jste chtěl pracovat 
s Jorgosem Lanthimosem?
Obojí. Tyhle dvě věci jsou 
vcelku nerozlučné. Viděl 
jsem jeho Špičák, asi dva 
roky poté mi zavolal můj 
agent, že Jorgos chystá 
svůj první anglicky mluve-
ný film. Už to mě zaujalo, 
scénář Humra mě pak 
dostal, nic takového jsem 
nikdy nečetl. Jen občas se 
dostanete ke scénáři, který 
je pozoruhodný, dojemný, 
unikátní a dobrý. Do stejné 
skupiny mistrů podle mne 
patří třeba Martin McDona-
gh, se kterým jsem natočil 
V Bruggách. Ačkoli je jeho 

styl jiný než Jorgosův, i on 
má velmi osobitý hlas. 

 Viděl jste McDonag-
hovu divadelní novinku 
Hangmen?
Ano, hned týden po pre-
miéře. Je to hodně šílené 
a hodně dobré. Moc se mi to 
představení líbilo.

 Hangmen je první 
McDonaghova hra od jeho 
filmu Sedm psychopatů, 
kde jste si také zahrál. Vy 
se neplánujete vrátit do 
divadla?
Někdy bych moc rád, už 
jsem na jevišti nestál tak 
šestnáct let, naposledy 
v londýnském Donmaru. 
Ale ty filmy se mě zatím 
pořád dost naotravují, 
takže u nich ještě nějaký čas 
vydržím. 

 Příště vás uvidíme 
v očekávané fantasy 
Fantastická zvířata a kde 
je najít. Četl jste Harryho 
Pottera, z jehož magického 
světa novinka vychází?
Knihy jsem nečetl. Ale viděl 
jsem všechny potterovské 
filmy. 

 Pro vaši kariéru bylo 
klíčové drama Tábor tygrů 
z roku 2000, už o dva roky 
později z vás byla celebrita. 
Líbilo se vám být slavný?
Něco se mi na tom líbilo, 
něco ne. Někdy jsem slávu 
využil ve svůj prospěch 
a užíval si ji, jindy jsem 
chtěl, aby mě nechali na 
pokoji. Je dobré pochopit, 
jak irelevantní sláva je, když 
jde o to, co jste opravdu za 
člověka. Ovšem díky slávě si 
můžete dovolit různé věci. 
Třeba získat dobrá místa na 
koncertech. Nebo zaplatit 
prarodičům pobyt v dobrém 
pečovatelském domově. Slá-
va prostě není jenom dobrá 
nebo jen špatná. Záleží, jak 
se k ní postavíte, jak jí při-
způsobíte svůj život. Možná 
to zjednodušuji, ale víte jak. 
Záleží, na co soustředíte vět-
šinu svého času.

 Humr, který získal 
Cenu poroty na festivalu 
v Cannes nebo Evropskou 
filmovou cenu za scénář, 
vás po pár méně úspěšných 
projektech dostal zase na 
výsluní. Vnímáte to také 
tak?
Moje kariéra se pořád 
mění. Padáte, stoupáte... Už 
necítím tu opilost pozor-
ností jako na začátku a zažil 
jsem hodně propadů, ale to 
je v pořádku, stále pracuji. 
A čím dál víc si tu práci uží-
vám. Ironicky proto, že se 
s ní méně identifikuji, méně 
mi záleží na tom, jakou 
hodnotu má pro můj život. 
To mě dřív ochromovalo. 
Od té doby, co je má práce 
méně spojená s mou vlastní 
identitou, se na ni dokážu 
víc soustředit a víc si ji užít. 

 Možná se teď i méně 
staráte o kontrolu, kte-
rou máte nad výsledným 
filmem?
Ano. I v tom bylo natáče-
ní Humra skvělé. Takové 
osvobozující. Také začínám 
s produkcí, čímž se dostá-
vám k další oblasti kontroly 
nebo spíš vlivu, kterou ne-
znám. Každý film teď beru 
jako další součást životního 
dobrodružství. Vím, že mám 
sakra štěstí. Více e15.cz

Autorka je spolupracovnicí redakce
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n Díky přátelství 
s Ladislavem Smol-
jakem má čtyřicet let 
vyprodané divadlo. 
S Jaroslavem Uhlí-
řem napsal písně, 
které mají pod kůží 
přinejmenším dvě 
generace. A spoluprá-
ce se synem Janem 
z něj udělala jednoho 
z nejúspěšnějších čes-
kých filmových tvůrců 
všech dob. Zdeněk 
Svěrák je fenomén.

Martin Čaban

Asi každý zná ve svém okolí 
někoho, kdo dokáže pro-
plouvat většinou běžných 
neformálních komunikač-
ních situací téměř výhradně 
za pomoci citací nejrůzněj-
ších pasáží z českých filmů. 
Pravděpodobně nadpoloviční 
část konverzačního arzenálu 
těchto jedinců pochází z pera 
či z úst jediného muže. Zdeň-
ka Svěráka, který o velikonoč-
ním pondělí oslavil  
80. narozeniny.

Výjimečnost Svěrákovy 
stopy v české kultuře spočívá 
především v tom, co by 
manažer výrobního závodu 
mohl popsat jako poměr 
kvalita-množství. Ve všem, 
co koná, se Svěrákovi daří 
udržet kvalitativní laťku když 
ne na hvězdné úrovni, tak 
alespoň na úrovni důstojné. 
Dobrým příkladem jsou třeba 
Diktáty, periferní střípek Svě-
rákovy televizní tvorby. Asi 
se nezapíší do dějin audiovi-
zuální produkce, byly to ale 
pořady, které přiměly desítky 
tisíc lidí dělat ve volném čase 
doma to, co většina z nich ve 
škole upřímně nenáviděla, 
a současně se při pohledu na 
televizní obrazovku necítit 
trapně. 

Z jakého zřídla může vyjít 
dílo rozkročené od prózy přes 
písně a film až po divadelní 
tvorbu, které zároveň žádnou 
svou částí nepadá do bahna 
prvoplánové podbízivosti? 
Odpověď je prostá: ze Svěrá-
kovy bezvýhradné, bezmála 

obrozenecké lásky k jazyku. 
I tam, kde začne obsah kulhat 
a hrozit pádem k trapnosti, 
podrží celek nad vodou forma 
tvarovaná s citem a úctou 
k jazykovým prostředkům. 
Svěrák sám říká, že má-li se 
věta stát součástí jeho scéná-
ře, musí mu „chutnat“. A jeho 
chuť je vytříbená. 

OsudOvý rOzhlas
Sám o sobě by cit pro slovo na 
takový tvůrčí gejzír nestačil. 
Ve Svěrákově případě jej 
doprovodila píle, disciplí-
na a dar pro neopulentní 
a neuřvaný humor. A po 
čertech šťastná ruka na 
výběr spolupracovníků. 
Ve Svěrákově životě nastal 
zlom v červenci roku 1962, 
kdy opustil učitelské řemes-
lo a nastoupil do Českoslo-
venského rozhlasu.

V prostorách jeho redakce 
se zamotal do dvou klíčových 
vztahů, z nichž se dodnes 
nevymanil. S kolegy Karlem 
Velebným a Jiřím Šebánkem 
začal připravovat rozhlasový 
pořad z imaginární nealko-
holické vinárny U Pavouka, 
v němž se poprvé v českém 
éteru objevuje postava Járy 
Cimrmana. Na konci října 
1966 se koná první schůzka 
Společnosti pro rehabili-
taci osobnosti a díla Járy 
Cimrmana, jež ve složení 
Svěrák – Šebánek – Ladislav 
Smoljak – Miloň Čepelka 
rozhoduje o založení Divadla 
Járy Cimrmana. 

V tutéž dobu v téže redakci 
se Svěrák setkal s mladým 
hudebníkem Jaroslavem 
Uhlířem. Z jejich spoluprá-
ce vzešly stovky písní od 
táborákového šlágru Severní 
vítr přes megahit Jiřího 
Schelingera Holubí dům 
po roztleskávací dět-
ský popěvek Není 
nutno. V dětské 
písni objevili oba 
autoři nevyužitý 
tvůrčí i komerč-
ní prostor. 
Jejich 
Hodiny 
zpěvu, 
vysí-
la-

né v televizi od roku 1988 do 
roku 1999, měly velký úspěch 
a nahrávky plnily hojně pro-
dávaná alba. Nemluvě o tom, 
že tři pohádkové „miniopery“ 
z Hodin zpěvu spojil Svěrák 

ve scénáři komerčně úspěšné 
(a dobré) pohádky Tři bratři 
z roku 2014. Ač v posledních 
letech dochází k určité rene-
sanci dětské písně, autorské 
dvojici Svěrák-Uhlíř nejspíš 

Sochař českého jazyka 
slaví osmdesátiny

Tipy

ČT art 21.10

IDA

Koprodukční drama z roku 
2013 líčí setkání mladé 
polské adeptky klášterního 
života Anny s vlastní tetou, 
zapálenou komunistkou, 
která v padesátých letech 
posílala na smrt kněze  
a další odpůrce režimu. 

Thálie získali  
zindulka i Županič 

Potřiadvacáté udělila 
Herecká asociace ceny 
Thálie. Nejlepší jevištní 
výkony předvedené v roce 
2015 byly oceněny v Ná-
rodním divadle v Praze. 
Cenu za nejlepší činoherní 
výkony si odnesli Zora 
Valchařová Poulová za 
roli ve hře Srpen v zemi 
indiánů a Radim Madeja 
za výkon ve hře Novecento 
(1900). V opeře excelovali 
Jordanka Derlovová v Oh-
nivém andělovi a Jaroslav 
Březina v Její pastorkyni. 
Ceny za celoživotní dílo 
obdrželi Stanislav Zindul-
ka, Dalibor Jedlička, Pavel 
Ždichynec a Ladislav 
Županič. Zvláštní cenu 
Kolegia 2015 pak získal 
Petr Weigl, filmový, tele-
vizní a divadelní režisér 
a dramaturg.

Febiofest  
ovládli vrabčáci 
Vítězem 23. ročníku 
Mezinárodního filmového 
festivalu Praha – Febiofest 
je islandsko-dánské drama 
Vrabčáci režiséra Rúnara 
Rúnarssona. Citlivý příběh 
o chlapeckém dospívání 
v kulisách islandského 
venkova podkresluje 
hudba klávesisty slavné 
islandské kapely Sigur 
Rós. Rúnarsson, který už 
byl za svůj snímek oceněn 
na MFF v San Sebastianu 
a Chicagu, za ocenění po-
děkoval prostřednictvím 
videozáznamu. /čtk/
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žádný rodič ještě dlouho neu-
nikne. Asi nebude ani chtít.

samá nej
V polovině šedesátých let 
se vlastně začíná psát i třetí 
z klíčových Svěrákových 
tvůrčích kapitol. Šestého 
února 1965 se mu narodil 
syn Jan. Filmová tvorba 
Zdeňka Svěráka z obdo-
bí před listopadem 1989 
zaslouží plný respekt, ale 
teprve pád komunismu a za-
hájení spolupráce se synem 
Janem jej katapultovaly 
do nejužší špičky českého 
filmu. 

Přišlo to těsně po sobě. 
Film Obecná škola, prvotina 
autorské dvojice Zdeňka (scé-
nář) a Jana (režie) Svěráků, 
měl premiéru v roce 1991. 
Film si vysloužil i oscarovou 
nominaci za nejlepší zahra-
niční film, leč cenu nedostal. 
Pro scenáristu Zdeňka Svěrá-
ka to byla už druhá podobná 
zkušenost, v roce 1987 se 
o Oscara ucházel film Jiřího 
Menzela Vesničko má stře-
disková. Pět let po Obecné 
škole se Svěrákové podepsali 
pod film Kolja. Sentimentální 
příběh zřejmě dokonale ude-
řil na struny doby a kromě 
velkého komerčního úspěchu 
(tržby 45 milionů korun pou-
ze v Česku) získal jako třetí 
český (československý) film 
v historii Oscara za neame-
rický film. Svěrákové mají 
rovněž na kontě nejdražší 
český film všech dob (Tmavo-
modrý svět) a také komerčně 
nejúspěšnější český film, 
totiž Vratné lahve s tržbami 
přes 124 milionů korun. 

zlidOvění
Jakkoli je „zlidovění“ umě-
lecké tvorby jistě poctou 
autorovi, Svěrák poznal i její 
odvrácenou stranu. V roce 
2004 rozvěsil hobbymarket 
Bauhaus billboardy se sloga-
nem „...upeč třeba zeď“ bez 
Svěrákova souhlasu, ačkoli 
šlo o zjevný odkaz na píseň 
Dělání. Po letech vysoudil 
Svěrák na Bauhausu 200 tisíc 
korun, které poslal Centru 
Paraple, jež v roce 1994 spo-
luzaložil a je mu od té doby 
věrným a pilným patronem. 
Komičtější epizodou byl 
Svěrákův spor s politickým 
hnutím Hlavu vzhůru, pro 
něž exposlanec ODS Tomáš 
Úlehla složil před volbami 
v roce 2013 pitomou píseň, 
do níž vepsal verš „metele-
sku blesku/pojďme pomoct 
Česku“. Využil výrazu z filmu 
Marečku, podejte mi pero!, 
kde zazněl jako překlad fráze 
„jděte si po svých“ do blíže 
neurčeného jazyka. Po něko-
lika kolech trapných výmluv 
poslalo hnutí Hlavu vzhůru 
30 tisíc korun Centru Paraple 
a Svěrák žalobu nepodal.

Člověk Svěrákova význa-
mu ale narazí na politiku 
i ve vážnějších případech. 
A Svěrákovi slouží ke cti, že 
se po listopadu 1989 nene-
chal přemluvit k výrazněj-
šímu politickému angažmá. 
Možná proto, že si natloukl 
už před revolucí. V roce 1961 
vstoupil do KSČ. Po deziluzi 
způsobené sovětskou okupa-
cí stranu v roce 1969 opustil, 
ale jako populární osobu jej 
státní moc ze zřetele nepus-
tila. V roce 1977 podepsal 
takzvanou Antichartu. Po 
revoluci se za to s lítostí 
omluvil a podpis označil 
za projev zbabělosti. V půli 
roku 1989 podepsal Několik 
vět a v listopadových dnech 
se účastnil revolučního 
cvrkotu. 

Pevné rysy
Zdeněk Svěrák není homo 
politicus. Je ve své kůži 
na jevišti a před filmovou 
kamerou, nikoli v předvoleb-
ních klipech. A míří na široké 
publikum. Kéž by všichni 
umělci toužící po širokém 
publiku byli ochotni klást na 
sebe i na své auditorium ta-
kové požadavky jako Svěrák. 
Je-li jednou z funkcí litera-
tury zachytit a do budoucna 
uchovat jazyk a jeho podobu, 
pak Svěrák svým dílem staví 
češtině sochu, jejíž rysy, na 
rozdíl od těch na bustě Járy 
Cimrmana, ještě dlouho 
nebudou strhané.

narodil se  •	
28. března 
1936 v Praze.

v roce 1958 •	
absolvoval Vysokou 
školu pedagogickou, učil 
v Měcholupech a v Žatci.

je spoluautorem 14 her •	
Divadla Járy Cimrmana, 
s Jaroslavem Uhlířem vydal 
19 alb, podílel se na 31 filmo-
vých scénářích, hrál ve  
41 filmech.

je držitelem jednoho Oscara, •	
dvou Českých lvů za nejlepší 
scénář a jednoho za mimo-
řádný přínos kinematografii.

s chotí Boženou má dvě děti: •	
spisovatelku a překladatelku 
Hanu Jelínkovou a režiséra 
Jana Svěráka.  

Zdeněk 
Svěrák (80)
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vEliKONOCE. Vyvrcholením jarních svátků je v lidovém 
pojetí velikonoční pondělí spojené s koledou, pomláz-
kou a tradičními pokrmy. Pro křesťany je dnem, který 
následuje po neděli zmrtvýchvstání Ježíše Krista, vrcholu 
liturgického roku. Slavilo se však celý předchozí týden. 
Například děti s řehtačkami a hrkači obcházely náměstí 
v Lanžhotě na Břeclavsku (1) a malérečky zdobily tradiční 
kraslice (2). V pondělí pak koledníci ze Slováckého krúžku 
ve Svatobořicích-Mistříně na Hodonínsku vyrazili za děv-
čaty (3). Ke koloritu Velikonoc patří také zostřené kontroly 
na silnicích zaměřené na alkohol za volantem (4).
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